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Festival na zámku v Tuchořicích pomůže zdejšímu sociálnímu ústavu 

 

LOUNY (tka) Zcela nový festival, který návštěvníkům nabídne hudební kapely, ochotnická divadla i 

filmy, chystají na září lounská knihovna a Ústav sociální péče Tuchořice. Záměrem festivalu s názvem 

Bez zámků je přitom představit spolupráci zdravých a mentálně postiţených lidí v oblasti amatérského 

umění. "Program bude zveřejněn na konci srpna, uţ teď se ale přihlásily kapely Allen Blues, Kýbl, 

Hájští kohouti nebo divadelní soubory Třetí věk Louny a Tudyce-stane-vede. Promítat se pak budou 

filmy z produkce tuchořického ústavu," popsala zatím jasnou část programu ředitelka knihovny 

Dagmar Bahnerová.  

 

Výtěţek podpoří zámecký zoopark i akce knihovny  

 

V Tuchořicích v areálu zámku uţ desítky let sídlí ústav, kde ţije přes 60 duševně postiţených lidí. Od 

loňska se jim věnuje i lounská knihovna prostřednictvím sociálně terapeutické dílny Jeroným. Klienti 

třeba pomáhají v kavárně knihovny. Dvoudenní festival, který je další společnou aktivitou, proběhne v 

pátek a sobotu 23. a 24. září. "Soubory a kapely vystoupí v prostorách zámeckého areálu na třech 

scénách a návštěvníky čeká i pestrý doprovodný program," dodává Bahnerová.  

Výtěţek ze vstupného si pak tuchořický ústav a knihovna rozdělí.  

V Tuchořicích pomohou peníze rozvoji zooparku v zámecké zahradě, v Lounech podpoří pravidelné 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
http://www.anopress.cz/Web/PagesFree/GetPageWithKeywords.aspx?page=http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
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hudební akce na dvorku knihovny.  

 

(tka)  
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Diváci zhlédnou jedinečné představení 

 

Neratov – Poutní místo v Neratově chce přilákat další návštěvníky. Jiţ dnes totiţ ve zmíněné horské 

vsi začíná ojedinělá událost. Uskuteční se zde projekt "Divadlo má( s)mysl". Studenti 

herectvíDAMUzde budou po dobu čtrnácti dnů vést spolu s klienty místního chráněného bydlení 

workshopy, které vyústí v jedinečné divadelní představení prezentované na místních tradičních 

Neratovských poutních slavnostech. Hlavním tématem tohoto projektu je spolupráce mladých 

profesionálních divadelníků s mentálně postiţenými a oţivení temné minulosti Neratova formou 

divadelního představení, které bude odehráno po celé obci. Návštěvníci tak mohou spojit záţitek z 

netradičního divadla s návštěvou tamní obnovené kulturní památky, poutního kostela. Projekt byl 

připraven ve spolupráci s občanským sdruţením zvaným Sdruţení Neratov, které se téměř dvacet let 

úspěšně stará o mentálně postiţené, obnovuje ţivot ve vysídlené pohraniční obci a rekonstruuje 

zdevastované poutní místo. Více informací o projektu lze najít také na webových stránkách: 

www.jinejeviste.cz.  
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Chráněné bydlení 

 

Moderátor:  

Sám si uvařit, zajít si do obchodu nebo vyprat prádlo. Pro většinu z nás obyčejný den, pro 9 ţen 

ţijících v chráněném bydlení v Novém Jičíně však donedávna něco nepředstavitelného. Poté, co MS 

kraj umoţnil přemístění několika desítek klientů do chráněného bydlení, se jim tak naprosto změnil 

ţivot.  

 

Autor:  

Pokoje je 15 aţ 20 lidech. Jedno sociální zařízení pro desítky lidí a jeden den jako druhý. To uţ je pro 

devět ţen z ústavu v Nové Horce minulostí. Poté, co se přestěhovaly do chráněného bydlení v Novém 

Jičíně, jejich ţivot totiţ nabral nový spád.  

 

Radmila Řeháková, vedoucí chráněného bydlení:  

Osobnostně se změnili určitě všichni. I to, ţe si neřeknou jenom o tom svém přání, co by si přáli, ale 

ţe třeba i řeknou, stop, tady tohle to já nechci. Jo, protoţe v tom ústavu, tam toho, toho prostoru pro 

to vlastní vyjádření moc nebylo.  

 

Autor:  

Největší změnou prošla slečna Jitka, která díky přemístění do chráněného bydlení začala mluvit. Jak se 

vám tady bydlí?  

 

Jitka:  

Mi dobře, pěkné to je.  

 

Autor:  
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Lidé v chráněných bydleních ţijí v jedno či dvoulůţkových pokojích. Sami si mohou vařit, sami se 

rozhodnou, co jíst a kdyţ to bude jejich přání, pořídit si třeba televizi.  

 

Anketa:  

Tady je to lepší.  

 

Anketa:  

Dneska jsem vařila, zítra idu do dílen.  

 

Anketa:  

Chodím aj na procházku, nakupovat.  

 

Autor:  

Individuálnějšího přístupu se díky chráněnému bydlení dostává také lidem, kteří v ústavu zatím 

zůstali.  

 

Jolana Hutcová, pracovnice přímé péče:  

Tím, ţe jich je tady méně, tak vlastně máme ty moţnosti se jim lépe věnovat a vlastně plnit jejich 

přání a potřeby, které mají.  

 

Daniel Rychlík, vedoucí odboru sociálních věcí:  

Ta klíčová věc není stěhování, je změna přístupu a změna náhledu na toho člověka, který, řekněme, 

ţe doteď byl nějakým způsobem uklizený za město, na zámek a ten náš zájem je, umoţnit jim ţít 

ţivot, který je srovnatelný s ţivotem kaţdého z nás.  

 

Autor:  

Naději na lepší ţivot od roku 2003 v MS kraji uţ dostalo více neţ 150 zdravotně či mentálně 

postiţených lidí. Během následujících 4 let by stejnou šanci mělo dostat dalších zhruba 200 lidí, kteří 

se budou moci přestěhovat do chráněného bydlení v Kopřivnici, Sedlnici, či Jakartovicích, na kterých 

se v těchto dnech pracuje. Lucie Poništová, RTA, MS kraj.  

 

http://www.rta.cz/index2.html?region=k02&ifs=i  
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Svět nevidomých: každé úterý 

 

Brno – Bariéry. Jsou v ulicích, ale také v hlavách lidí. Dají se vyjádřit slovem i tancem. Ale hlavně je 

potřeba o nich mluvit, poznat je a potom je umět překonat. Takové poselství nese projekt s názvem 

Brno jiným pohledem aneb jak se ţije zrakově postiţeným. Série akcí začíná v Brně právě dnes.  

Jak nevidomým pomáhá bílá hůl nebo jaké to je vnímat svět bez pomoci zraku. To si kaţdé srpnové 

úterý od čtyř odpoledne vyzkouší lidé před brněnským Domem umění. "Vítáme kaţdého, kdo půjde 

kolem. Lidem vysvětlíme, jak nevidomého vést, případně jak ho oslovit," řekla Lenka Pláteníková z 

organizace Bezmezí, která akci pořádá. Kromě poučení čeká zájemce i zábavný program, který začíná 

vţdy v osm hodin večer. Pořadatelé připravili promítání filmů, taneční vystoupení, koncert i veřejnou 

diskuzi. "Debaty s názvem Město a jeho neviditelné bariéry se zúčastní architekti, designéři i nevidomí 

lidé," upřesnila Pláteníková. Program vytvářelo sdruţení tak, aby zájemci dostali co nejvíce 

různorodých informací o tom, jak se ţije nevidomým. "Doufáme, ţe díky tomu přilákáme hodně lidí," 

podotkla organizátorka. O tom, jak uţitečné jsou takové akce, dobře ví i v Ústavu sociální péče pro 

zrakové postiţené v brněnských Chrlicích.  

"Je důleţité, aby lidé dokázali pomoci nevidomým.  

Aby věděli jak na to. Někdy třeba mají i problém s tím, jak je vůbec oslovit. Nevidomí jsou ale lidé, 

stejně jako my. Je potřeba se jich nebát a komunikovat s nimi," uvedla Eliška Rozbořilová z chrlického 

ústavu.  

Přiblíţit lidem svět nevidomých chce i brněnské Tyflocentrum. Při Erbovních slavnostech, které se 

konají v polovině září v Králově Poli, budou mít svůj infostánek. Tak lidem představí úskalí, se kterými 

se kaţdý den potkávají zrakově postiţení.  

 

(vk)  

 

---  

 

večerní program  

 

2. 8. koncert Spálený Sušenky  

9. 8. dokument Film jako Brno  

16. 8. diskuze na téma bariéry  

23. 8. vystoupení Tancem proti  

bariérám  

30. 8. film Slepé lásky  
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Chráněné bydlení Sokolov prošlapalo správnou cestu 

 

Kaţdý další rok činnosti chráněného bydlení, které provozuje občanské sdruţení Sokolov, potvrzuje, ţe 

jsme před dvanácti lety při zahájení volili a prošlapali správnou cestu. Jak jsme od té doby pokročili? 

Téměř kaţdý rok se měnily počty klientů i přidělovaných bytů právě tak, jako se zdokonalovala činnost 

a růst klientů. V minulém roce jsme zaregistrovali další dva byty a poskytli pobytové sluţby celkem 

sedmi novým klientům. Přitom nás potěšilo, ţe se tři mladí klienti rozhodli zodpovědně k pronájmu 

bytových jednotek v panelových domech a ţijí zcela samostatným ţivotem, naši další pomoc 

nepotřebují. O ţivot s partnerem nebo i s jeho rodinou se pokusily další dvě klientky, jejich záměr se 

ale nezdařil. Zůstaly osamoceny a vrátily se do našeho zařízení. Tento pokus byl cennou zkušeností 

pro ně samotné, ale také pro nás a pro ostatní klienty. Potvrdili jsme si, ţe samostatný ţivot vyţaduje 

velkou zodpovědnost, toleranci, ohleduplnost, umění ţít a pracovat i pro toho druhého, se kterým 

chceme jít dál ţivotem. Vedeme klienty tak, aby jednou byli nejenom platnými členy společnosti, ale 

aby dovedli případně vytvořit fungující rodinu. Víme, ţe v minulých letech se to některým povedlo. I 

nyní máme v našich bytech dvě partnerské dvojice, které se připravují na budoucí společný ţivot a 

moţná jednou i na svatbu. S klienty pracujeme individuelně, kaţdý přichází z jiného prostředí, s jiným 

handicapem, s jinými ţivotními zkušenostmi, s různými potřebami a nároky na sociální sluţby, jejichţ 

naplnění podmiňuje budoucí samostatný ţivot kaţdého z nich. I kdyţ zde ţijí pod jednou střechou, 

jsou kaţdý sám ve vlastních bytech, tedy i se svým vlastním ţivotem, pohybují se kde a jak chtějí, 

mají své přátele a zájmy. V prvních letech jsme o ně měli více obav, aby se jím někde něco nestalo, 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
http://www.anopress.cz/Web/PagesFree/GetPageWithKeywords.aspx?page=http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
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aby nehledali nevhodné kamarády, aby je někdo nekazil nebo nevyuţil a podobně, naše obavy se 

vcelku rozplynuly. Jsou to dospělí lidé a postupně budou ţít mimo nás, sami nebo s partnerem, 

partnerkou a budou zodpovídat za to, co dělají, jak se chovají a čerpat z toho, co poznali a co se 

naučili u nás. Učí se ţít volně a zodpovědné, tak, jak tomu snad bude, aţ od nás odejdou. Někomu to 

samozřejmě trvá déle, někdo se to naučí dřív. Domníváme se, ţe ţivotní přestupní stanice pro 

handicapované občany zvaná "chráněné bydlení" plní své poslání dobře.  

Pobytové sluţby chráněného bydlení jsme aţ dosud poskytli postupně 54 handicapovaným jedincům, 

současný stav je 20 osob. Změnili jsme tak zvanou cílovou skupinu, naše sluţby měly být určeny 

zpočátku spíše mladým lidem, z dětských domovů, ale i z rodin, abychom jim pomohli k ţivotu na 

vlastních nohách. Postupně však přibývali i starší uchazeči, kteří na příleţitost většího osamostatnění a 

vlastního ţivota čekali jiţ delší dobu v ústavech, v rodinách i na ulici. Lidé v produktivním věku.  

Náš cíl začlenění do společnosti a osamostatnění, zůstal stejný. Byl to poněkud obtíţnější úkol, ale 

vzájemně jsme si na sebe zvykli, porozuměli jsme si. I oni, ačkoliv jsou starší, se musí nejprve mnoho 

učit. Ţivot v ústavech má jistě své světlé i stinné stránky, ale je pro klienty pohodlnější. Naopak 

samostatný ţivot ve městech, kde kaţdý nese zodpovědnost sám za sebe, vyţaduje dobře 

připraveného člověka, který nepodlehne podvodníkům, různým nátlakům, závislostem a nakonec se 

neocitne bezbranně na ulici. Jaký je osud 34 klientů, kteří od nás od roku 2000 za 10 let postupně 

odcházeli? Spolehlivě se osamostatnilo 19 jedinců, zaloţili rodiny nebo se sešli se svojí bývalou 

rodinou. Vzhledem ke svému věku odešli dva starší klienti do penzionu. Dalších osm klientů 

vyţadovalo sociální sluţby jiného typu, neţli jaké jim můţeme nabídnout u nás. O dalších pěti 

nemáme informace, nevíme, kde a jak ţijí. Tedy téměř 70 procent těch klientů, kteří uţ u nás nebydlí, 

ţije samostatně na vlastních nohách. Start do ţivota, jaký jsme jim tady poskytli, se podařil. 

Pokládáme to za úspěch.  

K postupnému odchodu připravujeme současných 20 klientů, po nich se pak vţdy uvolní byty pro další 

uchazeče. Těchto dvacet stávajících klientů, kteří u nás ţijí, prošlo ještě před příchodem k nám celkem 

12ti různými typy ústavů nebo dětskými domovy. Uvaţujeme, ţe kaţdý rok bude připraven pro 

odchod nejméně jeden klient, pořadí lze určovat podle osobitého vzestupu jejich samostatnosti, podle 

toho, jak dalece ještě potřebují sluţby našeho zařízení.  

Děkujeme rodičům, příbuzným a přátelům klientů, ţe na ně nezapomínají a jsou jim také oporou.  

 

(Milada Bučková, o.s. Chráněné bydlení Sokolov)  

 

Skóre:  0.80 

Název:  Ředitelka "kojeňáku": Dítě potřebuje jeden domov, ne střídání pěstounů 

Zdroj:  iDnes.cz - zpravodajství 

Datum:  06.08.2011 

Zpracováno:  07.08.2011 10:16:21 

Rubrika:  Domácí 

Autor:  iDNES.cz, Martina Procházková 

Odkaz:  
http://zpravy.idnes.cz/ reditelka-kojenaku-dite-potrebuje-jeden-domov-ne-stridani-

pestounu-1pt-/ domaci.aspx?c=A110806_155158_domaci_taj  

Jazyk:  cz 

Oblast:  Internet - Zpravodajství 

Zkratka 

oblasti:  
YZ 

http://zpravy.idnes.cz/reditelka-kojenaku-dite-potrebuje-jeden-domov-ne-stridani-pestounu-1pt-/domaci.aspx?c=A110806_155158_domaci_taj
http://zpravy.idnes.cz/reditelka-kojenaku-dite-potrebuje-jeden-domov-ne-stridani-pestounu-1pt-/domaci.aspx?c=A110806_155158_domaci_taj
http://www.anopress.cz/Web/PagesFree/GetPageWithKeywords.aspx?page=http://zpravy.idnes.cz/reditelka-kojenaku-dite-potrebuje-jeden-domov-ne-stridani-pestounu-1pt-/domaci.aspx&c=A110806_155158_domaci_taj
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Zkratka 

zdroje:  
YZID 

Identifikace:  YZID20110806010043 

Klíčová slova: péče (10), ústavu (9), ústavech (5), péči (3), ústavům, ústavy, sociálních, ústavů, 

sociálního  

Ředitelka "kojeňáku": Dítě potřebuje jeden domov, ne střídání pěstounů 

 

 

http://zpravy.idnes.cz/reditelka-kojenaku-dite-potrebuje-jeden-domov-ne-stridani-pestounu-1pt-

/domaci.aspx?c=A110806_155158_domaci_taj 

 

Skóre:  0.80 

Název:  Aby byly sociální sluţby lidské a dostupné 

Zdroj:  Moderniobec.iHned.cz 

Datum:  08.08.2011 

Zpracováno:  09.08.2011 06:59:11 

Rubrika:  ModerniObec.iHNed.cz 

Autor:  Ivana Bednářová Častvajová 

Odkaz:  
http://ModerniObec.iHNed.cz/ c1-52524850-aby-byly-socialni-sluzby-lidske-a-

dostupne  

ISSN:  1213-7693 

Jazyk:  cz 

Oblast:  Internet - Ostatní 

Zkratka 

oblasti:  
YO 

Zkratka zdroje:  YOMO 

Identifikace:  YOMO20110808010001 

Klíčová slova: chráněného (2), bydlení (2)  

Aby byly sociální služby lidské a dostupné 

 

 

http://ModerniObec.iHNed.cz/c1-52524850-aby-byly-socialni-sluzby-lidske-a-dostupne 

 

Skóre:  0.87 

Název:  Petice: Z autistů v obci máme obavy 

Zdroj:  Šumperský a Jesenický deník 

Datum:  08.08.2011 

Str.:  2 

Zpracováno:  08.08.2011 05:00:54 

Náklad:  227957 

http://zpravy.idnes.cz/reditelka-kojenaku-dite-potrebuje-jeden-domov-ne-stridani-pestounu-1pt-/domaci.aspx?c=A110806_155158_domaci_taj
http://zpravy.idnes.cz/reditelka-kojenaku-dite-potrebuje-jeden-domov-ne-stridani-pestounu-1pt-/domaci.aspx?c=A110806_155158_domaci_taj
http://moderniobec.ihned.cz/c1-52524850-aby-byly-socialni-sluzby-lidske-a-dostupne
http://moderniobec.ihned.cz/c1-52524850-aby-byly-socialni-sluzby-lidske-a-dostupne
http://www.anopress.cz/Web/PagesFree/GetPageWithKeywords.aspx?page=http://ModerniObec.iHNed.cz/c1-52524850-aby-byly-socialni-sluzby-lidske-a-dostupne
http://moderniobec.ihned.cz/c1-52524850-aby-byly-socialni-sluzby-lidske-a-dostupne
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Ročník:  22 

Číslo:  184 

Podtitulek:  
V Luţicích na Olomoucku by měl vzniknout dům pro šest duševně postiţených lidí. 

Místním vadí, ţe o tom zastupitelé jednali bez nich 

Rubrika:  Šumpersko a Jesenicko 

Autor:  PETRA OPLETALOVÁ 

Odkaz:  http://www.sumpersky.denik.cz/  

ISSN:  1213-8207 

Jazyk:  cz 

Oblast:  Regionální deníky - Olomoucký a Zlínský kraj 

Zkratka 

oblasti:  
VZ 

Zkratka 

zdroje:  
VZMX 

Identifikace:  VZMX20110808010006 

Čtenost-

Sled.:  
98000 

Klíčová slova: sociálních (4), transformace (3), sluţeb (3)  

Petice: Z autistů v obci máme obavy 

 

Luţice – Šest klientů šternberského Vincentina s autistickým postiţením má šanci najít nový domov v 

obci Luţice. Někteří obyvatelé vesnice však takové sousedy z obav o své děti nechtějí a sepsali kvůli 

tomu i petici. Argumenty pro i proti místní probírali na čtvrtečním zastupitelstvu.  

Obyvatelé obce na zasedání zastupitelům předali petici s asi stovkou podpisů, kterými stvrzují, ţe 

zařízení pro autisty v obci nechtějí. Argumentují především obavami o své děti a poukazují na to, ţe v 

blízkosti plánované stavby je mateřská školka.  

"Bojíme se. Proč to nepostaví na jiné parcele, moţnosti tady jsou. Lidé tam měli třicet let zahrádky a 

obec se o to nestarala. Pozvali si někoho z Vincentina a jednali bez nás. Zastupují snad vesnici, ne?" 

poukazoval Pavel Kopečný, který ţije v bytovém domě, jenţ by měl se zařízením přímo sousedit.  

 

Nechtěné sousedství  

 

"Máme strach. Nedávno jsme si tam postavili dům, máme malé dítě a mysleli jsme si, ţe budeme mít 

klid. Nelíbí se nám, ţe přijdou s hotovou věcí. Vadí nám komunikace, nikdo se nezeptal na náš názor. 

Vím, ţe to jsou taky lidi, a nic proti nim nemám, ale obavy máme," reagovala Kateřina Šlešková, 

iniciátorka petice, jejíţ dům by přes cestu přímo sousedil s novými obyvateli.  

Podle některých místních stojí za nespokojeností špatná informovanost ze strany obce, a to nejen o 

stavbě, ale také o zařízení a onemocnění jako takovém. "Tohle setkání se mělo uskutečnit ještě 

předtím, neţ jste se bavili o metrech a penězích. Měli jste nám říct, ţe Vincentinum má zájem tady 

stavět," rozčilovala se jedna z maminek na zasedání.  

"Nic proti autistům nemám. Říkám jen jedno, kdyby se to lidem pořádně vysvětlilo, nevznikla by 

panika," reagovala zase místní obyvatelka Vlasta Valentová. Spor podle starosty trvá asi dva měsíce.  

Jde v něm o obecní pozemek, který v současné době uţívají obyvatelé dvou bytovek pro vlastní 

potřebu. "Na místo, kde mají zahrádky, si nikdy neudělali ţádný nárok a asi čtyřicet let ho uţívají, aniţ 

http://www.sumpersky.denik.cz/
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by k tomu měli nějakou smlouvu.  

Ozvali se nám z Vincetina, ţe mají zájem u nás postavit dům pro šest autistů. Pak začaly problémy. 

Kdyţ však pozemek komukoli prodáme, máme za to asi milion korun a můţe z toho profitovat celá 

obec," uvedl starosta obce Vladimír Hlaváček. Vincentinum se na Luţice obrátilo letos na jaře, 

prostředí poklidné vesnice se odborníkům jevilo jako vhodná lokalita pro osoby s tímto postiţením.  

"Autističtí klienti potřebují svůj určitý klid a málo negativních podnětů. Obyvatel by mělo být šest, dvě 

děvčata a čtyři chlapci ve věku od dvaceti do pětadvaceti let. Jsou to lidé klidní, neagresivní. 

Zaměstnanci tam s nimi budou dvacet čtyři hodin denně," sdělil Karel Ryjáček, ředitel Vincentina, 

které si Olomoucký kraj vybral jako vhodné zařízení do pilotního projektu transformace a humanizace 

pobytových sociálních sluţeb.  

Ve vesnici by mělo najít domov v nově postavené budově šest klientů Vincentina s autistickým 

postiţením.  

"Člověk s tímto handicapem má největší problém s orientací v našem běţném světě, s orientací 

prostorovou a časovou.  

Tito lidé nemají důvod být agresivní vůči okolí, spíš trpí jakousi formou zmatku. V některých případech 

jsou schopni ubliţovat sami sobě, ale případů, kdy se agrese můţe obrátit navenek, je minimum. U 

šesti lidí, kteří by se do obce měli přestěhovat, jsme tyhle projevy nikdy nepozorovali," vysvětlil 

vychovatel z Vincentina Jan Straka.  

 

Zatím záměr  

 

Zastupitelé Luţic na svém poslední srpnovém zasedání nerozhodovali, jestli zařízení bude ve vesnici 

stát. Odsouhlasili záměr odprodeje pozemku, na kterém má budova pro autisty vyrůst.  

"Dokument teď bude patnáct dní viset na úřední desce, pokud se přihlásí někdo jiný a bude tam chtít 

postavit bytový dům, není problém uvaţovat o téhle variantě. Pravděpodobně koncem měsíce se sejde 

zastupitelstvo, které bude schvalovat prodej pozemku Olomouckému kraji.  

Kdyţ to zastupitelé odhlasují, tak tam dům vyroste," řekl starosta Hlaváček.  

"Nemůţu předjímat, kaţdý hlasuje sám za sebe, ale podle ohlasů a podle informací je nálada spíš pro 

prodej. Kaţdý ale hlasuje za sebe, podle nejlepšího vědomí a svědomí," uzavřel místostarosta Radim 

Wrana.  

 

(PETRA OPLETALOVÁ)  

 

---  

 

Projekt zlidštění léčeben  

 

Olomoucký kraj se zapojil do celorepublikového pilotního projektu ministerstva práce a sociálních věcí 

transformace a humanizace pobytových sociálních sluţeb.Má přispět ke zkvalitnění poskytování 

sociálních sluţeb těm, kteří v současné době vyuţívají domov pro osoby se zdravotním postiţením 

poskytovaný Vincentinem, a má záměr v co největší míře podporovat zapojení těchto osob do běţného 

ţivota. Do procesu transformace bude z celkové kapacity zařízení 217 klientů zapojeno přibliţně 70 z 

nich. Ve spolupráci s odborem majetkoprávním a odborem investic a evropských programů se 

přistoupilo k vyuţití nepotřebného nemovitého majetku ve vlastnictví kraje. Jedná se o dva objekty, 

které bude po rekonstrukci vyuţívat celkem osmnáct uţivatelů v Šumperku. Dále proběhne výstavba 

nových objektů, a to dvou bytových domů pro čtyřiadvacet uţivatelů v Uničově, dvou rodinných domů 

pro dvanáct obyvatel ve Šternberku, jednoho rodinného domu pro šest uţivatelů v Luţicích a dvou 

bytů 3+1 v lokalitě Šternberk pro celkem osm lidí.  
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Zdroj: www.vincentinum .cz; Krajský úřad Olomouckého kraje  

 

Skóre:  0.77 

Název:  Česká republika stále drţí kojence v ústavech 

Zdroj:  NOVA 

Datum:  08.08.2011 

Relace:  Snídaně s Novou 

Pořadí:  2 

Zpracováno:  09.08.2011 05:48:17 

Autor:  Neuveden 

Moderátor:  Petr Suchoň 

Hosté:  Gabriela Lachoutová, Pavel Biskup, Michaela Marksová 

Jazyk:  cz 

Oblast:  Televize 

Zkratka oblasti:  TV 

Zkratka zdroje:  TVT3 

Identifikace:  TVT320110808020001 

Rozsah:  00:01:35 

Čas vysílání:  06:01:10 

Čtenost-Sled.:  3155050 

Klíčová slova: ústavech (2), péči (2), sociální, ústavů, péče, ústavu  

Česká republika stále drží kojence v ústavech 

 

Moderátor:  

Česká republika vede evropské statistiky v počtu dětí, které ţijí v ústavech. Dohromady jich je u nás 

okolo 11 tisíc. Nejpalčivější je situace u malých dětí do tří let. Jen loni jich v ústavní péči skončilo 

okolo dvou tisíc. A to je nejvíce za posledních třináct let dokonce. Vyplývá to z údajů Ministerstva 

zdravotnictví. Za téměř polovinu případů přitom mohly pouze sociální důvody.  

 

Autor:  

Česká republika je jednou z mála zemí Evropy, která stále drţí kojence v ústavech.  

 

Gabriela Lachoutová, iniciativa Odsouzeni.cz:  

V hodně případech jsou odebírány děti z biologických rodin z důvodů ekonomických, coţ je podle 

našeho názoru nepřípustné.  

 

Autor:  

Podle Evropského soudu tím porušujeme úmluvu o ochraně lidských práv a svobod. Dvacet let staré 

zákony jsou uţ mírně zkostnatělé. Takto malé děti se z ústavů naštěstí dostávají velmi rychle.  

 

Pavel Biskup, Dětský domov Strančice:  



 

31. 8. 2011  1. 8. – 31. 8.  Strana 13/46 

V zásadě stejný počet dětí, který přijímáme, odchází i do náhradní rodinné péče a zpět do biologických 

rodin.  

 

Autor:  

Oţehavou otázkou potom zůstává, co s dětmi staršími. Podle statistik Ministerstva vnitra aţ 51% dětí, 

které prošly ústavní výchovou, spáchaly po odchodu do běţného ţivota trestný čin. Připravuje se uţ 

proto novela zákona, která by situaci mohla uklidnit. Ministři se jí budou zabývat hned po prázdninách.  

 

Michaela Marksová (ČSSD), stínový ministryně pro lidská práva:  

To se mělo řešit uţ dávno a to padá na vrub jakoby všech předchozích vlád, ať uţ to byla 

sociálnědemokratická nebo ty ještě předtím.  

 

Autor:  

Navíc neřešené problémy se státu prodraţí. Za péči o jednoho kojence v ústavu totiţ měsíčně zaplatí 

přibliţně 40 a půl tisíce. Příspěvky náhradní rodině potom státní kasu vyjdou pouze na necelých sedm 

tisíc.  

 

http://voyo.nova.cz/multimedia/snidane-s-novou-8-8-2011.html?s=0  

 

 

Skóre:  0.89 

Název:  Knihovna s ústavem sociální péče chystají divadelní festival 

Zdroj:  Ţatecký a lounský deník 

Datum:  08.08.2011 

Str.:  3 

Zpracováno:  08.08.2011 04:56:23 
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Ročník:  17 
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Rubrika:  ŢATECKO A LOUNSKO 

Autor:  MIRKA STRNADOVÁ 

Odkaz:  http://www.zatecky.denik.cz/  

ISSN:  1214-8539 

Jazyk:  cz 

Oblast:  Regionální deníky - Liberecký a Ústecký kraj 
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Knihovna s ústavem sociální péče chystají divadelní festival 

http://www.zatecky.denik.cz/
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Louny, Tuchořice – Bez zámků. Tak se jmenuje nový festival, který chystají Městská knihovna Louny a 

Ústav sociální péče v Tuchořicích.  

První ročník hudebně – divadelní a filmové akce, která má za cíl propagovat spolupráci zdravých a 

handicapovaných lidí, se uskuteční 23. a 24. září v areálu tuchořického zámku, kde ústav sídlí.  

"Soubory a kapely vystoupí na třech scénách a v jednom filmovém klubu, návštěvníky také čeká 

spousta doprovodného programu. Konkrétní programu bude zveřejněn na konci srpna, jiţ teď se 

přihlásila kapela Allen Blues, Kýbl, Hájští kohouti, soubor Třetí věk Louny a Tudyce-stanevede. 

Promítat se budou filmy z produkce tuchořického ústavu," přiblíţila ředitelka knihovny Dagmar 

Bahnerová. Všichni účinkující budou vystupovat bez nároku na honorář, výtěţek poputuje mezi 

pořádající organizace. Ústav sociální péče chce prostředky věnovat na rozvoj ZOO parku a knihovna 

na pořádání koncertů na dvorku.  

 

Knihovna má k ústavu blízko  

 

Knihovna má k ústavu blízko díky sociálně terapeutické dílně Jeroným, která při knihovně funguje. 

"Organizace se seznámily na společných akcích, kde se uţivatelé i pracovníci obou sluţeb měli 

moţnost navázat pracovně přátelské vztahy. STD Jeroným představila uţivatelům ústavu svou 

nabídku činností, které by doplnily jejich aktivity v rámci pobytové sluţby a rozšířili tak klientům 

paletu moţností naučit se něco nového. STD Jeroným tímto způsobem získalo prozatím tři nové 

uţivatele," doplnila D. Bahnerová.  

 

(MIRKA STRNADOVÁ)  

 

Skóre:  0.82 

Název:  Matku únoskyni našli v Polsku 

Zdroj:  Mladá fronta Dnes 
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http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
http://www.anopress.cz/Web/PagesFree/GetPageWithKeywords.aspx?page=http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
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Identifikace:  DCMF20110810010016 

Čtenost-Sled.:  892000 

Klíčová slova: péče (3), ústavu (2), sociální  

Matku únoskyni našli v Polsku 

 

PRAHA (kat) Aţ do Polska se dostala Kim Royle se svou sotva dvouletou dcerou, kterou na konci 

července uţ podruhé unesla z Dětského centra v Thomayerově nemocnici. Polská policie ji podle 

televize Nova zadrţela v pondělí ve městě Pock a ona i dítě jsou teď v tamním ústavu sociální péče.  

"Teď se bude hlavně řešit, co bude s děvčetem, zda se vrátí do Česka, nebo do Velké Británie, odkud 

pochází její matka," potvrdil informaci mluvčí policejního prezídia Jaroslav Ibehej. Právě o tom uţ před 

několika týdny začal jednat Úřad pro mezinárodněprávní ochranu dětí. "Jednáme o tom, aby se dívka 

mohla vrátit do Británie. Má tam i staršího sourozence," řekl uţ dříve ředitel úřadu Zdeněk Kapitán.  

V současné době by takové cestě nemělo bránit ani předběţné opatření, kterým Obvodní soud pro 

Prahu 3 na začátku července svěřil dítě do péče právě dětského centra. Jeho rozhodnutí totiţ před 

týdnem Městský soud v Praze zrušil. "Nebyly splněny podmínky pro to, aby bylo děvče v ústavu," 

uvedla mluvčí soudu Martina Lhotáková s tím, ţe podle nového rozhodnutí se dítě neocitlo bez péče 

ani v ohroţení ţivota.  

Kim Royle svou dceru unesla během prvních červencových dní dvakrát. Poprvé ji praţští policisté našli 

po několika dnech.  

 

(kat)  

 

Skóre:  0.83 

Název:  Matka ji unesla z ústavu. Dcera půjde k pěstounům 
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http://www.lidovky.cz/
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Čtenost-Sled.:  226000 

Klíčová slova: ústavu (3), Sociální (3), péči, péče  

Matka ji unesla z ústavu. Dcera půjde k pěstounům 

 

PRAHA Dvouletá dívka, kterou v červenci opakovaně unesla její matka, Britka Kim Royleová, z 

kojeneckého ústavu v Krči, zřejmě skončí v péči pěstounů v Británii. Tuzemská justice má případ 

šestačtyřicetileté "únoskyně" za vyřešený.  

Českým policistům se ţeny zţelelo a upustili od jejího stíhání za dvojnásobný únos. "V nejbliţších 

dnech bude trestní řízení odloţeno," uvedl praţský policejní mluvčí Tomáš Hulan. A zastání našla 

Britka i u českých soudů. Městský soud v Praze vyhověl její stíţnosti a zrušil předběţné opatření, 

kterým jí z kraje července Obvodní soud pro Prahu 3 dítě odebral a umístil je do Dětského centra při 

Thomayerově nemocnici.  

Jenţe v příštích dnech by kauzu mohla oţivit britská justice. Český Úřad pro mezinárodněprávní 

ochranu dětí totiţ usiluje o to, aby případ převzaly britské úřady. "Převládl odborný názor, ţe s 

matkou by se mělo pracovat. Dítě by do té doby mělo být umístěno v náhradní rodině v Británii, 

protoţe tam má příbuzné," vysvětluje šéf úřadu Zdeněk Kapitán. Tamní úřady uţ dokonce pro dívku 

pěstouny našly. Právě takovému scénáři se ale chtěla Britka vyhnout. Její první dítě u pěstounů 

skončilo. A aby ji nepotkal stejný osud i u druhé dcerky, z Británie raději prchla. Přesun Britky s 

dítětem na ostrovy by mohl nastat jiţ brzy. "Věřím, ţe v průběhu příštího týdne soud poţádá o 

přenesení příslušnosti na britské soudy," říká Kapitán. Český soud Britce na začátku léta dceru odebral 

s odůvodněním, ţe se o ni neuměla postarat. Sociální pracovníci matce vyčítali, ţe dceru nevodila k 

lékaři, nedala ji očkovat ani jí nezařídila rodný list. O dívce nyní rozhodoval i polský soud: dívku 

nepravomocně umístil do jednoho ústavu sociální péče, kde nyní pobývá společně s matkou.  

 

(jas)  
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Dobré zkušenosti s chráněným bydlením v Novém Jičíně 

 

Moderátor:  

Po letech mlčení promluvila obyvatelka chráněného bydlení v Novém Jičíně. Přestěhovala se tam vloni ze zámku 

Nová Horka. Díky změně prostředí se pomalu vrací do téměř plnohodnotného ţivota i 8 dalších obyvatelek domu.  

 

Autor:  

Paní Boţena proţila téměř celý ţivot v ústavu v Nové Horce, kde se o jeden pokoj dělilo aţ 20 ţen a s okolím 

nekomunikovala. Změna nastala aţ po přestěhování do chráněného bydlení v Novém Jičíně. Ve 3 bytech tady ţije 9 

klientek, o které se před den starají 2 asistentky.  

 

Radmila Řeháková, vedoucí chráněného bydlení:  

Kdyţ s ní někdo chtěl mluvit a nedomluvil se s ní, tak to prostě nechal plavat. Nepátral po tom, proč ta komunikace 

nefunguje. My uţ jsme to museli tady začít řešit, museli jsme si najít nějakou společnou řeč, abysme zjistili, jak, 

jak si chce uspořádat svůj ţivot. Co se jí líbí, co se jí nelíbí.  

 

Autor:  

A nové prostředí zapůsobilo jako ţivá voda i na další obyvatelky domu. Na rozdíl od ţivota v ústavu mohou samy 

chodit ven na procházky.  

 

Paní Jitka:  

Do cirkusu se podívat na zvířátka. Tam byli papoušci, koně tam byly. Koupili jsme si zmrzlinu čokoládovou.  

 

Autor:  

Klientky se taky musí podílet na přípravě jídla a pravidelně docházejí do chráněných dílen, kde vyrábějí keramiku 

nebo malují obrázky. A k dispozici mají taky velkou zahradu.  

 

Paní Jitka:  

Tam si opékáme párky. Muzika tam vyhrává. Prádlo si tam věsáme a tak.  

 

Radmila Řeháková, vedoucí chráněného bydlení:  

Já jsem plná dojmů stále. Je to, kaţdý den nás ti lidi překvapují. Ze začátku nás překvapili tím, jak rychle ten 

přechod zvládli. Někteří udělali ohromné kroky dopředu, ale i ty malinké krůčky jsou, jsou velkým úspěchem.  

 

Autor:  

Kraj plánuje do několika let ústavní péči v zámku Nová Horka ukončit. V blízké době pak chystá otevření dalších 

domů s chráněným bydlením v Sedlnici a Kopřivnici. Přispěly k tomu právě dobré zkušenosti z Nového Jičína. V 

říjnu by se pak 2 klientky měly přestěhovat z chráněného bydlení do bytu, kde za nimi asistentky budou denně 

docházet. Radek Wiglasz, ČT, Nový Jičín.  

 

http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/10122978233-udalosti-v-regionech-ostrava/411231100030817-udalosti-v-

regionech/  
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V Žopech chystají charitativní akci 

 

Ţopy - Chcete přispět na dobrou věc? Pak máte šanci příští týden v Ţopech u Holešova.  

Tamní dobrovolní hasiči a Spolek dobrých duší totiţ chystají na sobotu 27. srpna Zavařeninobraní, které má 

podpořit klienty chráněného bydlení Naděje ve Zlíně.  

Odpoledne bude věnované dobročinnosti, o zábavu ale skutečně nouze nebude.  

Od tří hodin odpoledne začne registrace soutěţních marmelád a bohatý program. Poté přijde na řadu pohádka v 

podání holešovského divadla Hvizd, ohodnocení té nejlepší zavařeniny a večer začne diskotéka.  

Co se týká samotné podpory zlínské Naděje, návštěvníci akce mohou klientům chráněného bydlení přispět koupí 

zboţí během charitativního bazaru, mohou si koupit třeba ručně tkaný koberec nebo výrobky z včelího vosku a 

keramiky.  

 

(roh)  
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Nekomunikující klientky chráněného bydlení v Novém Jičíně po letech začínají mluvit 

 

Nový Jičín – Pracovníci, zřizovatelé i obyvatelé chráněného bydlení, které v loňském roce vzniklo v Novém Jičíně, 

se mohou radovat z malého zázraku. Dvě klientky, které ţily léta v ústavní péči a nemluvily, po letech s 

pracovníky, jiţ jim nový a neznámý ţivot pomáhají zvládnout, začínají pomalu komunikovat.  

"Nové prostředí, soukromí, individuální přístup a péče dělají zázraky," vyjmenoval kroky podílející se na úspěchu 

Lukáš Spurný, ředitel příspěvkové organizace Zámek Nová Horka, která chráněné bydlení provozuje.  

"Rozdíl mezi ţivotem v ústavu a v chráněném bydlení je totiţ opravdu markantní," dodal.  

Ţe na slovech ředitele něco bude, potvrzuje skutečnost, ţe ţeny, které se v novém prostředí rozmluvily, jsou hned 

dvě. "Jedná se o klientky s podobným ţivotním příběhem. Jedna v ústavní péči strávila zhruba dvacet let, ta druhá 

ţila buďto v pečovatelském domě, nebo v ústavu, a to minimálně deset let," uvedl Spurný.  

Teprve vznik chráněného bydlení osud těchto dvou klientek změnil. Oproti ústavu se jim nyní totiţ dostává 

individuální péče. "Chyba a problém ústavního prostředí je, ţe péče o klienty není individualizovaná, ale je 

skupinová.  

To občas znamená, ţe jedinec, který není dostatečně průbojný, nedokáţe prosadit své zájmy a potřeby – na rozdíl 

od těch, kteří mají, jak se říká, ostřejší lokty," vysvětlil ředitel Zámku Nová Horka.  

Podle Spurného je jiţ nyní jasné, ţe málo "průbojní" klienti, kteří se nedokáţou prosadit, se straní společnosti, ve 

které ţijí, a jakoby zakrňují. "To byl ostatně případ oněch našich dvou klientek. Protoţe neměly dostatečný prostor, 

nekomunikovaly. A my jsme například u jedné z nich ani nevěděli, ţe v minulosti, doma, mluvila běţně," řekl.  

 

Pokračování na straně 2  

Pokračování ze strany 1  

 

Po době strávené v chráněném bydlení pracovníci udiveně zjistili, ţe jak jedna, tak druhá klientka mají snahu 

komunikovat. Obě ţeny začaly postupně pouţívat slova, která dříve zachytily.  

"Nepředstavujte si ale běţnou komunikaci – jde o verbální kontakt s člověkem se zdravotním postiţením, tedy 

omezený, nejčastěji jednoslovný či dvouslovný. Někdy dokáţou říct i krátkou větu, kterou opakují," vysvětlil 

ředitel. Protoţe jedna z klientek pochází ze Slovenska, je dorozumívání se sní o něco málo sloţitější.  

Z "rozmluvení" klientek mají všichni pracovníci novojičínského chráněného bydlení velkou radost. "Je to velký 

úspěch," zhodnotil Spurný a pokračoval: "Na tom všem je vidět rozdíl mezi ústavním a domáčtějším prostředím. 

Protoţe nakonec i ti klienti, kteří byli zpočátku podceňováni a říkalo se, ţe nejsou schopni zvládnout přechod, ţe 

musejí zůstat v ústavním prostředí na které jsou zvyklí, dokázali, ţe v sobě mají potenciál, jenţ se rozvine, kdyţ je 

péče kvalitní a individuální." Dvoupatrové chráněné bydlení v centru Nového Jičína vzniklo za finanční podpory 

Regionální rady Moravskoslezsko. V současné době skýtá dvě samostatné domácnosti. V kaţdém patře jsou tři 

pokoje, obývací pokoj s kuchyní a sociální zázemí. Devět klientek má k dispozici také zahradu s altánem.  

 

(JANA HROMOČUKOVÁ)  
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Souboj zavařenin pomáhá 

 

Ţopy – Marmelády, kompoty, sirupy a také dobrá srdce budou hlavními hrdiny Zavařenino braní, které se koná 

příští sobotu v Ţopech u Holešova. Akci pořádají tamní dobrovolní hasiči se zlínskou Charitou. Výtěţek dobročinné 

akce, jejímţ mediálním partnerem je Deník, připadne dospělým zdravotně postiţeným lidem na chráněné bydlení.  

"Zavařenino braní aneb Hasíme to jinak začíná v 15 hodin registrací soutěţních marmelád a dţemů," přiblíţil 

starosta SDH Ţopy Jaroslav Vašut. Vyhodnocení klání Lady Marmalade se koná o dvě hodinypozději.  

Nejen jídlem ale ţiv je člověk, a tak nebude na Zavařeninobraní chybět ani kultura azábava.V16hodinpotěšímalé i 

velkédivákydivadloHvizd se svou variací na Šípkovou Růţenku nazvanou Dream, Dream, Dream! Od18 hodin se 

soutěţí o nejoriginálnější pokrývkuhlavyaod19do2hodin do rána se mohou přítomní vyřádit na diskotéce nazvané 

Letní noc pro pomoc. "Připravený je také charitativní bazar, kam lidé přinesli spoustu pěkných věcí,"dodal.  

Nebudou chybět ani výrobky zdravotně postiţených z Naděje Zlín a Erga Zlín, kteří pro akci vyrobili dárkové 

předměty ze včelího vosku a keramiky a také utkali koberce. "Pro všeumělce je zase připravený výtvarný ateliér.  

Tam budou pracovat nejen s různobarevnými papíry, ale také si mohou ozdobit perníčky," poznamenalVašut.  

Vstupné lze uhradit dvojím způsobem – darováním jakéhokoliv mnoţství zavařeniny domácí i koupené nebo penězi. 

Velcí od 180 cm zaplatí 80 korun a menší od 150 cm 50 Kč. Nejmenší mají vstup zdarma a ještě něco dostanou.  

 

(ano)  
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Čížkovický ústav slaví 50 let trvání 

 

Číţkovice – V pátek 9. září se uskuteční v Diagnostickém ústavu sociální péče v Číţkovicích oslavy 50 let trvání 

ústavu. Původně honosná vila majitele číţkovické cementárny byla v letech 1959 - 1961 přestavěna pro potřebu 

mentálně postiţených dětí a tomuto účelu slouţí dodnes. V rámci Country Show se v dopoledních hodinách 

předvedou nejen umělci z DÚSP, ale i další hosté.  

Čeká Vás prohlídka zařízení, kulturní program a malé občerstvení. V poledních hodinách přejdou oslavy v 2.  

ročník festivalu Country Show. Festival podporuje regionální taneční a hudební scénu v oblasti country, kterou 

propojuje s taneční a hudební scénou zdravotně postiţených spoluobčanů.  

Oslavy 50. výročí DÚSP budou zahájeny v 9.30 hodin.  
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V Kopřivnici a Sedlnici na Novojičínsku vznikne nové chráněné bydlení 

 

Moderátor (Martin Knitl, David Paclík):  

http://www.litomericky.denik.cz/
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V Kopřivnici a Sedlnici na Novojičínsku vznikne nové chráněné bydlení. Vyuţijí ho lidé z ústavu Zámek Nová Horka, 

který uţ dávno nevyhovuje dnešním normám. Pokračuje tak transformace sociálních zařízení, které často fungují v 

nevyhovujících podmínkách. A kde ţijí lidé hromadně v malých pokojích. Jak říká ředitel zámku, Lukáš Spurný, v 

Sedlnici najdou nový domov i lidé s váţným handicapem. Pokud se kraji podaří získat dotaci z regionálního 

operačního programu, klienti by se do nových bytů měli stěhovat na podzim příštího roku.  

 

Host (Lukáš Spurný, ředitel Zámku Nová Horka):  

V chráněném bydlení v Sedlnicích by mělo bydlet 10 uţivatelů ve třech na sobě nezávislých bytových jednotkách. V 

Kopřivnici taky 10 ve dvou bytových jednotkách. Počítáme s tím, ţe v chráněném bydlení v Sedlnici budou bydlet 

uţivatelé spíše s vysokou nebo s vyšší mírou podpory.  
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Stát zavře kojenecké ústavy. Prý dětem škodí 

 

PRAHA Matka nenaučila batole jíst tuhou stravu a dítě kvůli tomu málem skončilo v kojeneckém ústavu. Chtěli ho 

tam poslat sociální pracovníci. Pro úřady je takové řešení jednodušší neţ věnovat čas rodině a proškolit ji v péči o 

dítě. Do případu před pár dny muselo zasáhnout ministerstvo práce a sociálních věcí. Matka dostala asistenta a 

dnes desetiměsíční chlapec je doma. Měl štěstí. Na rozdíl od dvou tisíc jiných batolat, která loni přijaly kojenecké 

ústavy. Bylo jich nejvíc od roku 1998. Popisovaný případ, ale i mnoho podobných, povede k zániku takzvaných 

"kojeňáků".  

Aby se podobné případy neopakovaly, chce totiţ ministerstvo zakázat umisťování dětí do tří let do podobných 

zařízení. "Kdyţ uţ dítě musí kvůli vlastnímu bezpečí z rodiny pryč, půjde do pěstounské péče," tvrdí ředitel odboru 

rodiny a dávkových systémů ministerstva Miloslav Macela.  

Zákaz stěhovat batolata do ústavů by fakticky znamenal jejich zánik. Zařízení v zemi prosadil v padesátých letech 
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bývalý komunistický prezident Klement Gottwald. Kdysi fungovala i na Slovensku, ale to uţ je před lety zavřelo 

jako většina vyspělých zemí. Česko je tak v péči o děti v Evropě ojedinělé a zůstává na stejné úrovni jako některé 

země bývalého Sovětského svazu.  

 

V ústavu dítě přichází o emoce  

 

Kojenecké ústavy nahradí terénní pomoc přímo v rodině nebo pěstouni. "Během několika málo let chceme vytvořit 

systém péče, díky níţ bychom problémy matek a otců řešili a dítě zůstalo doma. To má mít přednost před 

umístěním kojence do ústavu," vysvětluje Macela plán. Kdyţ hovoří o zákazu, argumentuje dvěma body. Jednak 

tím, ţe Česko k tomu vyzvala mezinárodní organizace zastupující práva dětí UNICEF. "Zadruhé se v prvních 

měsících ţivota kojence vytvářejí nervové spoje, které ovládají emoce. Nevzniknou, pokud dítě nemá jednu blízkou 

osobu. Je to nevratné poškození," poukázal Macela. V dospělosti můţe být člověk apatičtější a hůře projevuje city.  

Lidé z kojeneckých ústavů však jsou přesvědčení, ţe jejich péče není špatná.  

 

" Pokračování na str. A8  

" Pokračování ze str. 1  

 

Nový systém omezí počet batolat, která jsou bez domova zbytečně. Stát bude učit rodiče starat se o děti. Vyuţije i 

pěstouny  

 

"Mám strach, ţe děti kvůli zákazu zůstanou na ulicích, jako je tomu v zahraničí. Ale v Česku se nyní takové případy 

díky ústavům prakticky nevyskytují," komentoval záměr ministerstva ředitel ostravského dětského domova 

Domeček Zdeněk Novotný. Jiní odpůrci zrušení ústavů se bojí, ţe děti budou putovat i od jedněch pěstounů k 

jiným. Ministerstvo práce a sociálních věcí chce v budoucnu kojenecké ústavy nejprve výrazně omezovat a posléze 

úplně zrušit. Počty batolat v ústavech by se měly začít sniţovat ještě dříve, neţ je stát úplně zakáţe. Ministerstvo 

totiţ předloţí vládě nový zákon, který přinutí sociální pracovníky, aby ústav pouţívali jen v krajních situacích. 

"Česká republika je oprávněně kritizovaná za to, ţe umísťuje do kojeneckých ústavů velký počet dětí. Budeme s 

tím bojovat. Nejprve tím, ţe změníme zákony tak, aby co největší počet dětí šel do náhradní rodinné péče," řekla 

mluvčí ministerstva Viktorie Plívová. A upozornila, ţe podnikají i další kroky k tomu, aby mohli domovy pro 

nejmenší děti do několika let zavřít. Ještě předtím však Česko vybuduje systém podpůrné péče o rodiny v krizi. 

"Nyní sháníme peníze a připravujeme síť asistentů, terénních pracovníků, rodinných a mateřských center či 

materiální pomoc," popsal chystané změny Miloslav Macela. Například asistenti naučí nezkušené rodiče o kojence 

pečovat. Dnes jim místo pomoci stát mnohdy dítě vezme a vzkáţe jim, aby si nějak poradili. Podle Macely je navíc 

podpůrná síť levnější neţ kojenecké ústavy. "Měsíční pobyt jednoho dítěte tu totiţ stojí čtyřicet tisíc korun," 

vypočítal. "Rozhodně chceme sníţit počet dětí v kojeneckých ústavech, které nemají v Evropě obdoby. Všechny 

civilizované státy je zakázaly."  

 

(Kateřina Frouzová)  

 

Foto: Uţ ne děti bez mámy Podle kritiků ústavní péče ztrácí řada dětí své rodiče zbytečně.  

Foto: Otto Ballon Mierny, MF DNES  
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Na Moravě končí kojenci v ústavu desetkrát častěji 

 

Úřady na Moravě poslaly vloni do kojeneckých ústavů mnohem více dětí neţ sociální pracovníci v Čechách. Příčinou 

je jen to, ţe ústavů je v moravských krajích více a úřady nemusí hledat jiné řešení. Jen proto ztrácejí děti své 

rodiče.  

 

Děti z Moravy putují do kojeneckých ústavů desetkrát častěji neţ v Královéhradeckém kraji a mnohem víc neţ v 

jiných částech země. Neděje se tak, protoţe by tamní rodiče byli méně zodpovědní neţ rodiče v Čechách. Příčina je 

mnohem pragmatičtější. Stěhování dětí do ústavů se totiţ v České republice řídí principem: Čím více míst v 

ústavech máme, tím více dětí tam pošleme.  

Hodně dětí nemuselo v ústavu skončit, svědčí o tom zkušenosti kojeneckých zařízení z Moravy. Dvě třetiny dětí se 

totiţ vracejí zpět do rodin.  

Kojenci v ústavech přitom trpí citovou deprivací. Ta se projevuje i tak, ţe některé z nich musí jejich nová, adoptivní 

rodina dokonce znovu učit plakat. V ústavu si totiţ brekem nic nevynutí a přestanou přivolávat pozornost.  

Potíţ je však v tom, ţe křikem dítě matku upozorňuje na bolest, plnou plenu nebo hlad. Vůbec nejvíce dětí vloni 

přijaly kojenecké ústavy a domovy dětí do tří let v Olomouckém, Moravskoslezském a Jihomoravském kraji. "Jejich 

čísla kopírují počty míst v jejich zařízeních. U nás to chodí tak, ţe čím více míst je, tím více dětí stěhujeme do 

ústavní péče," říká ředitel odboru rodiny ministerstva Miloslav Macela. "Je to věc přístupu a zaţité místní praxe. A 

bohuţel hodně pracovníků je přesvědčeno, ţe ústav pro dítě není špatný." V Česku je takových institucí méně a 

úřady tu tak musí postupovat jinak. Buď hledají pěstounskou péči nebo pomáhají rodinám řešit problémy, aniţ by 

jim v mezičase odebraly děti. Moravská praxe bývá jiná – pohodlnější pro úřady i rodiny. Naučit matku starat se o 

kojence je totiţ pro obě strany daleko pracnější a sloţitější.  

"Typickými klienty kojeneckých ústavů jsou mladé matky nebo rodiče, kteří neumějí o dítě pečovat. Náš problém 

je, ţe nemáme sluţby, které by dítě udrţely v rodině a pomohly jí naučit se vše potřebné nebo jim třeba zajistily 

lepší bydlení," objasňuje Macela postup sociálních pracovníků. K obhajobě se přidává i ředitel ostravského Domova 

pro děti do tří let Domeček Zdeněk Novotný. "Sociální pracovnice se snaţí, ale co mají dělat, kdyţ nemají jinou 

moţnost neţ ústav. Chyba není v nich,"myslí si. V jeho Moravskoslezském kraji putují asi dvě třetiny dětí do 

domova, jen proto, ţe pocházejí z chudých poměrů. "Situace v jedné rodině se vyhrotila tím, ţe otec, gambler, 

prohrál děti i manţelku v sázkách. Předluţili se, a proto rodině úřady děti odebraly," vypravuje Novotný. I mluvčí 

magistrátu v Ostravě Andrea Vojkovská hájila tamní sociální pracovníky. Podle ní ţádají soudy o umístění dětí do 

kojeneckých ústavů jen v krajní nouzi. "Týká se to rodičů, kteří péči o dítě nezvládnou ani s pomocí. Jestliţe je u 

nás umísťováno do ústavů více dětí, pak to odpovídá situaci – je tady více rizikových rodin a ještě ne zcela 

efektivní systém pomoci," říká Vojkovská.  

V jihomoravském Kyjově má ředitelka kojeneckého ústavu Anna Neduchalová zkušenosti s tím, ţe se častěji rodí 
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zdravotně postiţené děti. "Ne kaţdá rodina to zvládne. Neviděla bych tedy za tím pohodlnost sociálních 

pracovníků," poukázala. Podobná situace je i v Olomouckém kraji. I tady se dostane většina batolat do ústavu ze 

zdravotních důvodů.  

Praxe se brzy změní. Vláda totiţ dostane novelu zákona o sociálněprávní ochraně dětí, která ukládá pracovníkům, 

aby upřednostnili rodinu. Nejprve jí tedy pomohou potíţe řešit, pokud to nepůjde, pošlou dítě do pěstounské péče, 

kde ho rodiče mohou navštívit. Aţ v krizi přijde na řadu ústav.  

 

(Kateřina Frouzová, s přispěním Michala Horáka)  

 

---  

 

"Čím více míst v ústavech máme, tím více dětí do nich stěhujeme. Tak to chodí."  

 

Miloslav Macela, ministerstvo práce a sociálních věcí  

 

---  

 

FAKTA  

 

Počty dětí přijatých kojeneckými ústavy  

 

Děti přijaté v roce 2010  

1. Olomoucký kraj 326 dětí  

2. Moravskoslezský kraj 319 dětí  

3. Jihomoravský kraj 301 dětí  

4. Středočeský kraj 199 dětí  

5. Praha 194 dětí  

6. Ústecký kraj 142 dětí  

7. Pardubický kraj 127 dětí  

8. Plzeňský kraj 114 dětí  

9. Karlovarský kraj 92 dětí  

10. Kraj Vysočina 78 dětí  

11. Zlínský kraj 62 dětí  

12. Liberecký kraj 56 dětí  

13. Jihočeský kraj 42 dětí  

14. Královéhradecký kraj 25 dětí  

 

Meziroční porovnání  

Celkem v roce 2010 2 077 dětí  

V roce 2009 1 966 dětí  

V roce 2008 1 981 dětí  

V roce 2007 1 741 dětí  

V roce 2006 1 673 dětí  

V roce 2005 1 847 dětí  

V roce 2004 1 871 dětí  

V roce 2003 1 905 dětí  
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Kojenecké ústavy: Nerušte nás, jsme potřeba 

 

PRAHA "Nejsme domy hrůzy a děti u nás nestrádají, naopak: těm týraným nebo zneuţívaným umíme pomoci 

překonat jejich traumata," brání se kojenecké ústavy. Ozvaly se proti nápadu ministerstva práce a sociálních věcí, 

které chce tato zařízení postupně zrušit. V ústavech podle ministerstva končí příliš mnoho dětí. Co nejvíce z nich 

má proto rychle zamířit do náhradní rodinné nebo pěstounské péče. MF DNES o návrhu napsala včera.  

Ředitelé ústavů hájí svá zařízení tím, ţe jejich zrušením ministerstvo děti připraví o instituci, která o ně zpočátku 

bude umět pečovat lépe neţ původní rodina. "Většina dětí k nám přijde jako týraná nebo těţce zanedbávaná. 

Zrovna přijímáme půlroční dítě, které jistě bude potřebovat péči lékařů a psychologů. Uměli by ji dětem zajistit 

náhradní rodiče?" ptá se ředitelka ústavu ve Svitavách Zora Hammerová.  

Zrušení "kojeňáků" bez náhrady je nereálné i podle zkušené pěstounky Emílie Smrčkové. "Nedovedu si představit, 

ţe by mi přivezli týrané dítě a já bych se o ně měla hned postarat. Pěstoun si jako obyčejný člověk nemůţe 

poradit. Takové dítě musí pobýt v kojeneckém ústavu, neţ se dá zdravotně dohromady," míní Smrčková, která 

vychovala uţ dvacet dětí. Zastánci rodinné péče však oponují, ţe profesionální pěstoun musí být schopný 

odhadnout, co dítě potřebuje. "Rodina by měla mít ve svém okolí moţnost zajít k psychologovi nebo logopedovi," 

míní Roman Pavlík z Iniciativy za rozvoj náhradní rodinné péče. Návrh na zrušení kojeneckých ústavů obecně 

podporuje i Nadace Naše dítě. "Nejprve je ale nutné vyřešit, kam budou umisťovány například těţce handicapované 

děti.  

Takových je v ústavech dobrá třetina," říká ředitelka nadace Zuzana Baudyšová.  

Některé kojenecké ústavy uţ se přitom mění tak, aby dětem co nejlépe nahradily jejich rodiče.  

"Vzniká u nás tzv. dětské centrum s rodinnými buňkami, kde se o šest dětí neustále starají pouze tři speciálně 

vyškolené sestry. Dáváme tady děti dohromady jak po stránce zdravotní, tak i citové, mazlíme se s nimi jako 

mámy nebo babičky. Pracujeme i s matkami dětí," popisuje Zora Hammerová z ústavu ve Svitavách. Cílem podle 

Hammerové není, aby děti zůstávaly v ústavech dlouhé roky.  

"Zůstávají u nás průměrně sedm měsíců. Zhruba polovina z nich se pak vrací do biologické rodiny, druhá polovina 

do té náhradní," říká Hammerová.  

 

(Radka Římanová, Martin M. Vokáč)  
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FAKTA  

 

Konec "kojeňáků"?  

 

Ministerstvo práce a sociálních věcí hodlá zakázat umisťování dětí do tří let do kojeneckých ústavů. Ty by tak 

postupně zanikly. Kojenecké ústavy má nahradit terénní pomoc v rodině nebo pěstouni.  

Podle statistik bylo loni do kojeneckých ústavů přijato 2 077 dětí, coţ je nejvíc od roku 1998. Propuštěno jich bylo 

2 085, 54 % z nich do původní rodiny. Více neţ čtvrtina propuštěných dětí byla v ústavu déle neţ rok.  

 

Zdroj: Ústav zdravotnických informací a statistiky  
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Skalička poskytne ženám komfort 

 

Na výrazně lepší podmínky ubytování se mohou těšit klientky Domova Větrný mlýn ve Skaličce poblíţ Hranic na 

Přerovsku.  

Slavnostním poklepem základního kamene, kterého se zúčastnil i olomoucký hejtman Martin Tesařík (ČSSD), tu 

byla ve středu zahájena výstavba nového pavilónu. "Poskytujeme náhradní domov osmasedmdesáti dívkám a 

ţenám s mentálním postiţením a kombinovanými vadami, přičemţ nás jiţ delší dobu trápilo to, ţe jim nemůţeme 

nabídnout lepší prostředí a větší komfort," řekl Právu ředitel sociálního zařízení Antonín Němec.  

"Klientky jsou nyní v budově bývalého arcibiskupského zámku ubytovány po šesti či sedmi na pokojích. Nemají 

přitom na nich k dispozici sociální zařízení, které je společné na chodbách," uvedl ředitel s tím, ţe to by se mělo po 

dokončení výstavby nového pavilónu změnit.  

"Předpokládáme, ţe klientky budou na pokojích ubytovány maximálně po třech, na kaţdém budou mít přitom k 

dispozici záchod či sprchu," zdůraznil Němec s tím, ţe o realizaci projektu usiloval ústav jiţ od roku 2003. Jde o 

http://pravo.novinky.cz/
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investici za zhruba 33 miliónů korun.  

"Zkoušeli jsme na ni získat dotace z nejrůznějších fondů, ale nikdy jsme v konkurenci jiných ţadatelů neuspěli. 

Nakonec její náklady uhradí Olomoucký kraj, který je naším zřizovatelem," poznamenal Němec.  

Podnět k tomu, ţe hejtmanství uhradí celou investici, vzešel podle Tesaříka z výjezdního zasedání krajských 

radních na Hranicku. "Měli jsme při něm moţnost konfrontovat současný stav ubytování ţen ve Skaličce s 

moţnostmi, jaké existují, pokud by tu vznikl nový pavilón. Osobně mě projekt zaujal natolik, ţe jsem jej navrhl 

zařadit do plánu investic, coţ se nakonec i přes napjatý krajský rozpočet podařilo," uvedl hejtman.  

Dodal přitom, ţe si váţí velmi dobré spolupráce, která je ve Skaličce mezi vedením obce a sociálního ústavu. 

"Vycházejí si oboustranně vstříc. Ne všude tomu tak bohuţel je," dodal Tesařík. Nový pavilón bude mít kapacitu 

čtyřiceti míst a jeho dokončení je plánováno na listopad příštího roku. Sociální zařízení Větrný mlýn se snaţí 

poskytovat postiţeným dívkám a ţenám náhradní domov s přiměřenou podporou a péčí.  

 

Regionální mutace| Právo - Olomoucký kraj  
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Drábek: Kojenecké ústavy za dva roky skončí 

 

Kojenecké ústavy, do nichţ úřady umisťují děti do tří let, pokud se jim nezdají podmínky, v nichţ dítě vyrůstá, 

budou do konce roku 2013 zrušeny. Včera to uvedl ministr práce Jaromír Drábek (TOP 09).  

Úřady se budou muset naučit více vyuţívat například moţností pěstounské péče či více spolupracovat s rodinou při 

výchově dětí.  

"Od 1. ledna 2014 by pak nebylo moţné umístit dítě do tří let do ústavní péče a potom chceme pokračovat v tom, 

aby do roku 2016 byl tento věk zvýšen na sedm let," řekl Drábek.  

Důleţitým argumentem jsou podle něj i výdaje státu na tuto péči. Dítě umístěné v ústavu stojí stát podle Drábka 

měsíčně 37 000 korun, dítě v pěstounské péči necelých 10 tisíc korun.  

Ministr také uvedl, ţe v mnoha evropských zemích ústavy pro tak malé děti vůbec neexistují. V České republice je 

jich 34 a jen loni do nich sociální pracovníci poslali přes 2000 dětí. Podle kritiků se ústavy často volí jako 

nejjednodušší řešení. Podle Miloslava Macely, ředitele odboru rodiny na ministerstvu práce, jsou děti odebírány 

http://pravo.novinky.cz/
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například předluţeným rodinám, které nejsou schopny dítěti zajistit jeho potřeby. Takovým rodinám by měli 

úředníci pomáhat a vyhnout se tomu, aby dítě rodičům vzali.  

K zákazu kojeneckých ústavů vyzvala Česko mezinárodní organizace UNICEF, která zastupuje práva dětí. Zároveň 

doporučila rozvoj komunitních sluţeb rodinného typu a pěstounské péče.  

Česko se podle ministerstva práce a sociálních věcí (MPSV) vyznačuje vysokým počtem dětí umístěných v 

institucionální péči, zvláště pak právě ve věkové kategorii dětí do tří let.  

"Během roku 2010 prošlo kojeneckými ústavy, dětskými domovy do tří let a dětskými centry 2077 dětí, coţ je 

nejvyšší počet od roku 1998," sdělila včera Právu mluvčí MPSV Viktorie Plívová. Nejčastějším důvodem pro 

umístění dětí do zařízení jsou podle ní sociální důvody.  
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Nový pavilon ve Skaličce ubytuje čtyřicet žen 

 

Skalička – Stavba nového pavilonu pro ţeny s mentálním postiţením, které ţijí ve Skaličce v Ústavu sociální péče 

Větrný mlýn, začala ve středu slavnostním poklepáním základního kamene. "Z našeho pohledu se jedná o velmi 

významnou záleţitost," řekl ředitel domova Antonín Němec.  

Nový pavilon, který má vyřešit současné nevyhovující ubytovací prostory, poskytne místo pro čtyřicet klientek. 

"Budou tam bydlet po třech, v některých případech po dvou," dodal Němec. Kaţdý pokoj bude mít vlastní sociální 

zařízení.  

Prostory budou přizpůsobeny k tomu, aby v nich klientky mohly bydlet jako ve vlastním bytě. "Snaţíme se je tímto 

vést k větší samostatnosti, budou si muset samy hospodařit, uklízet a podobně," vysvětlil Němec.  

Poklep základního kamene provedl hejtman Olomouckého kraje Martin Tesařík za doprovodu svého 

spolupracovníka Tomáše Kocycha. "Náklady kraje na novou výstavbu budou ve výši třiatřiceti milionů korun," uvedl 

vedoucí tiskového oddělení kanceláře hejtmana Ivo Heger. Olomoucký kraj je zřizovatelem tohoto Domova, proto i 

tyto peníze půjdou z jeho rozpočtu. Předpokládaná doba výstavby je necelé dva roky.  

Domov ve Skaličce je určen lidem se zdravotním postiţením. "Konkrétněji je určen ţenám s mentálním postiţením, 

ke kterému můţe být připojeno i další zdravotní postiţení," vysvětlil Němec. Současná kapacita zařízení je 

sedmdesát osm osob.  

http://hranicky.denik.cz/hranicky_tyden/
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(PETRA ANDRÝSKOVÁ)  

 

Foto: ZÁKLADNÍ KÁMEN. Hejtman Olomouckého kraje Martin Tesařík ve středu navštívil domov Větrný mlýn 

Skalička, kde slavnostně poklepal základní kamen stavby lůţkového pavilonu.  

Foto: Deník/ Domov Větrný mlýn  
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Vůbec nechápu postoj lidí v Zubří 

 

ad Nechceme v Zubří "nebezpečné" postiţené, psaly letáky. Radní ustoupili  

 

Naprosto nechápu postoj lidí se záporným ohlasem na otázku výstavby chráněného bydlení pro mentálně postiţené 

občany v obci Zubří. Negativní postoj vůči těmto občanům můţe mít jen člověk, který o těchto lidech vůbec nic 

neví, nikdy se s nimi nesetkal. Sám s těmito lidmi pracuji zhruba 12 let, jedná se o lidi dobrosrdečné, nekonfliktní, 

vděčné za kaţdou maličkost. Samozřejmě imezi těmito lidmi mohou být určité "výjimky", leč pokud se zamyslíme 

nad tím, kolik daleko horších lidí – zlodějů, lupičů nebo vrahů ţije mezi námi "normálními", je toto procento zcela 

zanedbatelné. Ti lidé, kteří celý nebo skoro celý ţivot ţijí po ústavech sociální péče, si v rámci transformace 

zaslouţí ţít v lepších podmínkách, samostatněji a svobodněji. Určitě jsou na to připraveni. Jen nyní u nich zcela 

jistě převládá smutek nad postojem některých "spoluobčanů", kteří o nich vůbec nic neví.  

A za ty, kterým nebylo dáno proţít plnohodnotný ţivot, říkám: I s tímhle postojem se vyrovnáme!  

 

(Milan)  

 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
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Přijďte přispět na Naději. Chystá se Zavařeninobraní 

 

Ţopy, Zlín – Uţ dnes se můţete v Ţopech zúčastnit dobročinné akce na podporu chráněného bydlení Naděje ve 

Zlíně. Jak sám název Zavařeninobraní napovídá, během programu, který začne v 15 hodin, bude vyhodnocena 

nejlepší marmeláda. V průběhu akce se ale také objeví soutěţ o nejoriginálnější pokrývku hlavy, lidé zhlédnou i 

pohádku v podání Divadla Hvizd. Přispět tělesně postiţeným je moţné díky charitativnímu bazaru nebo třeba koupí 

ručně tkaného koberce.  

 

(roh)  
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Azylový dům pro matky s dětmi v Trebišovské ulici nevznikne 

 

Kutná Hora – Projekt azylového domu pro matky s dětmi, který měl vyrůst jako nástavba na budově bývalé 

mateřské školy v Trebišovské ulici v Kutné Hoře, čekají zásadní změny. Minimálně v adrese, na které bude 

projektované sociální zařízení působit.  

Důvodem jsou podle místostarosty Jiřího France změny v podmínkách přidělení dotace, ze které měl být projekt 

financován. Tedy nikoliv jarní, protestní petice občanů.  

"Azylový dům pro matky s dětmi bude vybudován ve Školní ulici, tam, kde mělo být původně Centrum sociálních 

sluţeb. To se přesune do prostor klubu Sluníčko v Trebišovské ulici a Sluníčku budou nabídnuty jiné prostory ve 

stejném domě," upřesnil detaily akce "kulový blesk" místostarosta. Sociální zařízení bude určeno pouze pro matky 

s dětmi a bude fungovat v přísném, řízeném reţimu. Ten bude spočívat mimo jiné například v omezování návštěv.  

 

Ochrání matky před dluhovou pastí  

 

"Řešíme tím problém, který Kutná Hora má, a sice, ţe tady je pět set aţ šest set sociálně vyloučených lidí, coţ je 

pro město do budoucna velká hrozba. Něco se s tím musí dělat a prvním krokem je vybudování azylového domu 

pro matky s dětmi," opodstatnil vybudování nového a jediného "azyláku" v Kutné Hoře místostarosta města Karel 

Koubský.  

Chráněné bydlení umoţní ţenám s dětmi nezabřednout do takzvané dluhové pasti. Náklady na bydlení budou v 

"azylu" asi poloviční neţ na běţných ubytovnách. Ţenám, které se staly například oběťmi domácího násilí, budou k 

dispozici sociální pracovníci. Náklady ve výši dvacet milionů korun by měly být z velké části hrazeny z dotací. Plány 

kutnohorské radnice na výstavbu azylového domu pro matky s dětmi však vyvolaly poměrně záhy odpor některých 

občanů Kutné Hory. Asi pětadvacet z nich se jiţ v dubnu podepsalo pod petici, která byla před několika dny 

doručena do Vlašského dvora. Její signatáři se, zjednodušeně řečeno, obávali nových, údajně nepřizpůsobivých 

sousedů.  
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Klienti Ústavu sociální péče pro zrakově postižené v Brně Chrlicích požadují, aby město kvůli nim 

změnilo vyhlášku o platbě za likvidaci a odvoz odpadu 

 

Moderátor (Michal Záboj):  

Klienti Ústavu sociální péče pro zrakově postiţené v Brně Chrlicích poţadují, aby město kvůli nim změnilo vyhlášku 

o platbě za likvidaci a odvoz odpadu. Poplatek 500 korun se jim zdá neúnosný. Dosud jim ho magistrát odpouštěl, 

letos to ale poprvé po letech neudělal. Podrobnosti přinášejí Otázky a odpovědi, u kterých příjemný poslech přeje 

Michal Záboj. 25letý Oldřich Jeţek ţije v chrlickém ústavu, po zaplacení nezbytných nákladů mu na měsíc zbývá 

málo přes 1000 korun kapesného, ze kterého platí vše ostatní, od hygienických potřeb aţ po účty za telefon. 500 

korun za odpad by uţ prý bylo pro něj neúnosné.  

 

Host (Oldřich Jeţek, obyvatel Ústavu sociální péče pro zrakově postiţené v Brně Chrlicích):  

Pro mě a nejenom pro mě, je tady víc takových lidí, ale třeba hlavně pro mě by to znamenalo, ţe já bych třeba 

nemohl mít kontakt s přáteli, protoţe rodina, to je pro mě minulost, rodina se nezachovala hezky. Nemohl bych 

prostě volat mobilem svým kamarádům nebo přátelům, v kontaktu být s nimi, jo, a nemohl bych si, já nevím, 

třeba vůbec jako ani z toho ani léky bych si nemohl platit, protoţe můj důchod je jako nízký, jo. A vlastně je to, já 

si myslím, ţe je to dost jako sprosté vůči jako postiţeným, ţe tohle to jako takhle i tady ti brněnští zastupitelé, ţe 

to vůbec jako připustí.  

 

Moderátor (Michal Záboj):  

Posledních několik let brněnský magistrát 500 korun za odpad klientům Ústavu sociální péče v Chrlicích promíjel. 

Letos uţ ale musejí zaplatit, a to se zdá neúnosné i vedení ústavu. Jeho ředitelka, Danuše Křiváková, krom tíţivé 

finanční situace klientů namítá ještě jeden důvod, proč by neměli platit. Peníze za odpad by totiţ podle ní šly ze 

zařízení hned dvakrát.  

 

Host (Danuše Křiváková, ředitelka Ústavu sociální péče pro zrakově postiţené v Brně Chrlicích):  

Platíme ročně za odvoz komunálního odpadu a dalšího odpadu celkem přes 60 tisíc. Povaţujeme platbu 

jednotlivých klientů za popelnice, povaţujeme za duplicitu. Máme pocit, ţe skutečně by platili, v podstatě naše 

zařízení by platilo dvakrát. Naši uţivatelé neprodukují komunální odpad, protoţe oni si sami ani neperou, oni si ani 

sami neuklízejí, ani si sami nevaří. A v podstatě všechno, to co vyprodukují, tak je tím odvezeno právě tady tou 

firmou Sako a je to zaplaceno tím naším zařízením.  

 

Moderátor (Michal Záboj):  

Vedoucí Odboru ţivotního prostředí Magistrátu města Brna, Martin Vaněček ale namítá, ţe aţ do letošního roku 

bylo klientům ústavu moţné poplatek promíjet, teď uţ se ale změnil zákon.  

 

Host (Danuše Křiváková, vedoucí Odboru ţivotního prostředí Magistrátu města Brna):  

Pokud si dobře vzpomínám, tak do roku 2004 klienti Ústavu v Chrlicích platili tento místní poplatek, od roku 2005 

jsme přistoupili k těmto klientům individuálně na základě jejich ţádostí o prominutí, a promíjeli jsme ten poplatek. 

Bohuţel od nového roku, letošního roku je v platnosti nový zákon, daňový řád. A ten tuto kompetenci městu 

odebral. Takţe správce poplatku nemůţe prominout výši, ani část tohoto poplatku.  

 

Moderátor (Michal Záboj):  

Jinými slovy, pokud výjimku pro klienty ústavu přímo neobsahuje příslušná vyhláška města Brna, poplatek 

prominout uţ nelze. Vedení chrlického ústavu se proto obrátilo na brněnské radní, aby dokument změnili a vloţili 

do něj paragraf, který by klienty od platby osvobodil, s tím ale radní nesouhlasili.  
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Komentář:  

V tomto konkrétním případě, samozřejmě jedná se jeden ústav, v Brně si dovedeme představit, ţe různých 

takových zařízení je celá řada, já osobně se domnívám, ţe by touto výjimkou, v tomto případě mohlo dojít k 

diskriminaci jiných podobných skupin občanů města Brna.  

 

Moderátor (Michal Záboj):  

Zatím jsou podle vyhlášky od 500 korunového poplatku za odpad osvobozeni lidé, hlášení na úřední desce, 3. a 

další dítě v domácnosti a majitelé rekreačních chat. Tento rok tak klienti Ústavu sociální péče pro zdravotně 

postiţené v Brně Chrlicích budou muset poplatek uhradit. Vedení ústavu se přesto nevzdává, o změnu vyhlášku 

bude dál usilovat, dodává ředitelka ústavu Danuše Křiváková.  

 

Host (Danuše Křiváková, ředitelka Ústavu sociální péče pro zrakově postiţené v Brně Chrlicích):  

Přesto bych chtěla se zúčastnit jednání Zastupitelstva města Brna s těmi našimi klienty a chtěla bych, aby je 

zastupitelé, kteří, a rada, kteří o tady těchto věcech rozhodují, aby viděli toho konkrétního člověka, by si vyslechli 

jeho potíţe, aby jim to vysvětlili na místě, protoţe ono se velmi jednoduše rozhoduje od zeleného stolu a moţná uţ 

z očí do očí vůči těm postiţeným, zdravotně postiţeným to rozhodování nebude tak jednoduché. A samozřejmě 

pochopitelně chtěla bych apelovat na sociální cítění těch lidí, kteří obsadili radnici brněnskou.  

 

Moderátor (Michal Záboj):  

Novelu vyhlášky o poplatku za odpad budou brněnští radní a zastupitelé projednávat na podzim.  
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Brzy bez ústavů? Nereálné 

 

PLZEŇ O více neţ stovku dětí do tří let věku se v současné době stará Kojenecký ústav s dětským domovem v 

Plzni. A s pochybnostmi tu sledují plány ministerstva práce a sociálních věcí zrušit do 2,5 roku tento typ zařízení v 

celé zemi. Nahradit je má profesionální pěstounská péče. Ředitelé kojeneckých ústavů jsou přesvědčeni, ţe tolik 

kvalitních pěstounů se neseţene. "Pro dítě je samozřejmě lepší, kdyţ je v náhradní rodině, pakliţe jeho kmenová 

nefunguje. My bychom si to přáli, ale uţ nyní nemáme vhodné rodiny pro děti, jeţ by k pěstounům mohly," říká 

ředitelka Kojeneckého ústavu s dětským domovem v Plzni Jana Tytlová. Podle ní je navrhovaná doba dva a půl 

roku nereálná. Stát chce navíc omezit maximální počet dětí v pěstounské rodině na tři. Podle ministerstva budou 

ale pěstounské rodiny pouze jedním z opatření. "V prvé řadě jde o vytvoření sítě sluţeb pro práci s rodinami, které 

zajistí takové podmínky a formy podpory, aby dítě mohlo zůstat u svých rodičů. Z kojeneckých ústavů se dnes 54 

procent dětí vrací do své vlastní rodiny," říká mluvčí ministerstva práce a sociálních věcí Viktorie Plívová s tím, ţe 

odhadem by k současných osmi a půl tisícům pěstounů mohlo přibýt dalších aţ pět set nových.  

Z pěstounství by se měla nově stát regulérní profese s lehce nadprůměrným platem. Tytlová je přesvědčena, ţe 

pěstouni se i tak budou těţko shánět. "S rodinami potencionálních pěstounů pracujeme, víme, jaké jsou jejich 

představy, co jim vadí," zdůrazňuje ředitelka, podle níţ často lidi od pěstounství odradí to, ţe s dítětem se i nadále 

stýká biologická rodina. "Rodině zůstávají její rodičovská práva, i kdyţ omezená," upozorňuje Jana Tytlová s tím, 

ţe často se jedná o problematické rodiče. Podle ředitelky by motivací pro pěstounství neměly být peníze. "Určitě 

chceme pěstouny, ale kvalitní pěstouny s důkladnou přípravou," konstatuje.  

Podle pěstounky Marty Mikulové z Merklína by se nové rodiny najít mohly. Podle ní ale spíše ty, které by si vzaly do 

péče jedno dítě nebo dvě. "Rozhodně ale ten návrh vítám, u nás je hodně dětí, které jsou v kojeneckých ústavech 

a dětských domovech," prohlašuje Mikulová. Plzeňský psycholog Karel Bröckl je k plánům ministerstva spíše 

skeptický. Důleţité je podle něj zejména, aby pěstounská rodina nebyla pro dítě pouze jednou z přestupních stanic. 

V takovém případě by opatření ztrácelo smysl. Přínos výchovy v pěstounské rodině ale v ţádném případě nepopírá, 

dítěti podle něj zajistí plnohodnotnější vývoj neţ v ústavu. "Musím ale říct, ţe ze své zkušenosti vím, ţe to, co jsou 

kojenecké ústavy schopny pro dítě udělat, má velkou hodnotu. Nesporně jsou schopny zajistit základní péči a to, co 

děti do tří let potřebují. I s tou výhradou, ţe tam chybí pevnější citové pouto," uvádí Bröckl.  

Podle slov Jany Tytlové je v plzeňském kojeneckém ústavu zhruba třetina dětí s tak závaţným zdravotním 

postiţením, ţe se je do rodiny umístit nepodaří. "Ty budou potřebovat péči institucionální. Potřebují, aby s nimi 

pracoval pediatr, psycholog, rehabilitační pracovník, výchovný pracovník," říká Tytlová s tím, ţe kojenecké ústavy 

se do tří let jejich věku starají i o děti, které by jinak svými potřebami patřily do domovů sociální péče.  

Zástupci ministerstva soudí, ţe takovým dětem by mohla začít slouţit jiná instituce. Nikoliv klasický kojenecký 

domov, ale například místo, kde by se jedna "teta" starala o dvě aţ tři děti.  

 

(Barbora Němcová)  

 

---  

 

"Uţ nyní nemáme vhodné rodiny pro děti, jeţ by k pěstounům mohly."  

 

Jana Tytlová  

 

Foto: Jana Tytlová  
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Cíl: legislativně vymezit rozhraní zdravotní a sociální péče 

 

K 1. červenci byla zahájena realizace společného projektu ministerstva zdravotnictví (MZ) a ministerstva práce a 

sociálních věcí (MPSV) Optimalizace sítě zdravotních a sociálních sluţeb, který má být ukončen ke konci roku 2013. 

Jeho cílem je najít koncepční, dlouhodobě udrţitelné, spravedlivé řešení v rámci stávajících finančních zdrojů.  

 

Je zařazen mezi projektové záměry v rámci strategie Smart Administration. Účastní se ho odborníci na zdravotní i 

sociální problematiku včetně zřizovatelů zařízení i financujících institucí. Byl zahájen pilotním projektem v 

Jihomoravském kraji, který má slouţit k ověření postupů, kvality disponibilních informací a navrhovaných principů 

řešení.  

Sluţby poskytované občanům ve zdravotním a sociálním systému jsou velice vzájemně provázané. Dnešní 

oddělené řešení vede k neustálé snaze přesouvat náklady mezi resorty a sektory, nikoliv ve prospěch celkových 

nákladů a efektivity pro občany, ale ve prospěch jedné či druhé sloţky systému. Vyjasnění a vzájemné propojení 

zjednoduší pacientům orientaci a hlavně zajistí jejich jasný a nezpochybnitelný nárok na příslušnou část péče.  

Do projektu budou zapojeni všichni zřizovatelé lůţkových zařízení, financující subjekty (pojišťovny), kraje, 

ministerstva a asociace a komory sdruţující subjekty působící v oblasti zdravotní a sociální péče. Výstupem 

projektu budou podklady pro legislativní úpravy rozhraní sociální a zdravotní péče, generely lůţkové péče 

jednotlivých krajů a celé ČR řešící proporce jednotlivých druhů lůţkové péče s ohledem na budoucí demografický 

vývoj a Registr lůţek ČR.  

Z hlediska fungování zdravotnického a sociálního sytému je nutné, aby poskytování a rozsah sluţeb byly 

výsledkem vzájemného konsensu. Je tedy třeba podpořit dostatečnou společenskou i odbornou diskusi vedoucí k 

vytvoření systému dlouhodobé péče tak, aby byl finančně udrţitelný v aktuálních ekonomických podmínkách a byl 

stabilním systémem pro občany.  

 

Cíle projektu  

 

Mezi hlavní cíle projektu patří zvýšit efektivitu veřejně financovaných sluţeb, podpořit koordinaci mezi jednotlivými 

resorty, optimalizovat počty lůţek zdravotní a sociální péče na potřeby krajů a celé ČR, zajistit v rámci objemu 

dnes vynakládaných veřejných prostředků dostupnou a kvalitní sociální a zdravotní péči, navrhnout dlouhodobě 

udrţitelný způsob jejich financování.  

Systém zdravotní a sociální péče v ČR by měl být optimalizován jako efektivní, spravedlivý, dostupný a 

financovatelný ze stávajících zdrojů. Je třeba sjednotit a koordinovat aktivity resortů a krajů tak, aby nebyly 

upřednostňovány zájmy ţádného ze zúčastněných subjektů na úkor jiných, vytvořit komplexní řešení oblastí 

poskytování a financování zdravotní a sociální péče s důrazem na kapacity lůţkové péče ve zdravotních a sociálních 

zařízeních, uvést do souladu strategické dokumenty komunitního plánování vznikající na různých úrovních a najít 

http://www.zdravky.cz/
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řešení problémů, které bude koncepční a dlouhodobé.  

Je rovněţ třeba přispět k rozvoji efektivnějších forem péče z hlediska financování systému v péči o klienty v oblasti 

domácí péče, ambulantní péče i ve stacionářích a podpořit změny ve financování zdravotní a sociální péče.  

S optimalizací sítě zdravotních a sociálních sluţeb souvisí zákon o dlouhodobé péči, zákon o koordinované 

rehabilitaci, změny v systému výplat sociálních dávek, přechod financování zdravotnických zařízení podle 

klasifikačního systému DRG (diagnosis related group) a zákon o zdravotnických sluţbách.  

 

(red)  

 

---  

 

DATA A FAKTA  

 

- Zdravotnická zařízení (2009)  

Zdravotnických zařízení celkem: 27 959  

* státních: 261 (zřizovatel MZ a ostatní centrální orgány)  

* nestátních: 27 698 (zřizovatel kraj: 163, zřizovatel město, obec: 170, zřizovatel fyzická osoba, církev, právnická 

osoba: 27 365)  

 

- Zdravotnická zařízení ústavní péče (2009)  

* 191 nemocnic (62 992 lůţek)  

* 154 odborných léčebných ústavů (21 704 lůţek)  

* 86 lázeňských ústavů (26 505 lůţek)  

 

- Financování zdravotnictví (2009)  

* celkové výdaje cca 287 mld. Kč  

* celkové výdaje veřejného zdravotního pojištění 218,6 mld. Kč  

* podíl zdravotních pojišťoven na financování zdravotnictví 76,3 %  

* soukromé výdaje 16,4 % výdajů na zdravotnictví  

 

- Pobytové sociální sluţby (2010)  

* celkem 46 092 lůţek  

* příspěvkové organizace 82,3% kapacit pobytových sluţeb.  

* neziskový sektor 15,3% kapacit pobytových sluţeb  

 

- Financování sociálních sluţeb  

* 0,72 % HDP (cca 26 mld. Kč)  

Vícezdrojové financování:  

* klienti 35 %  

* územní samosprávy 25 %  

* státní rozpočet 30 %  

* veřejné zdravotní pojištění 3 %  

 

Zdroj: MPSV  
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Naději podpořila i žena s Žopy na klobouku 

 

Ţopy – Přispět na dobročinnost je moţné i tak, ţe se u toho budete bavit, mlsat a získáte spoustu dárků. O tomhle 

se v sobotu přesvědčili ti, kteří dorazili do sportovního areálu v Ţopech. Místní dobrovolní hasiči totiţ uspořádali 

akci s názvem Zavařeninobraní na podporu zlínského chráněného bydlení Naděje. Jak název samotné akce 

napovídá, program byl z větší části zaměřen právě na zavařeniny.  

Bylo moţné jimi zaplatit vstupné, ale také se registrovat do soutěţe Lady Marmelade. "Odpoledne je věnováno 

našim klientům.  

Chtěli jsme takto dokázat, ţe přispět je moţné také jinak neţ nabízením hloupostí na ulici," vysvětlila smysl 

Zavařeninobraní Zuzana Šlúchová, která patří k dobrovolným hasičům a v Naději má na starosti sociální dárcovství.  

"Našim klientům samozřejmě pomohou peníze, ale i zavařeniny. Budou mít zásobu na zimu," poznamenala 

Šlúchová.  

Během akce tedy návštěvníci mohli přispět koupí hraček, starších časopisů, ale i sošek za symbolické ceny. Ke 

koupi byly ale také výrobky klientů Naděje. A soutěţe? Porotci, mezi nimiţ byl například i starosta Holešova Zdeněk 

Janalík, vybrali tu nejlepší registrovanou zavařeninu. Titulem Lady Marmelade se tedy nakonec honosila Monika 

Lacinová ze Ţop.  

"Zavařenina byla z meruněk. Právě ty jsem totiţ nedávno dostala," popisovala Lady Marmelade. Marmelády prý 

vaří ráda a dokonce prozradila i recept. "Je to velice jednoduché. Ke kilu meruněk jsem přidala půl kila cukru a 

ţelírovací směs," prozradila vítězka. Další akcí, která měla mimořádný úspěch, bylo vyhodnocení soutěţe o 

nejoriginálnější pokrývku hlavy. Na první pohled bylo kaţdému jasné, ţe vyhrát musí Irena Klabalová. Na hlavě 

totiţ nesla svou obec – Ţopy.  

"Klobouk jsem vyráběla se svou dcerou asi tři hodiny.  

Vystřihly jsme ho z papíru, pomalovaly a pak jsme si řekly, co všechno na něm nesmí chybět: náš pes, hasičárna, 

několik domků a především značka Ţopy D.C.," popisovala se smíchem Klabalová. Lidé se na akci skutečně bavili, 

navíc při tom měli dobrý pocit, ţe přispívají na dobrou věc. Co se týká výtěţku, pořadatelé s ním tajnosti dělat 

nebudou.  

"O tom, kolik jsme získali peněz a zavařenin, budeme informovat na stránkách Naděje i Ţop. Lidé se tam dozvědí 

také to, na co byly peníze pouţity," ubezpečila Šlúchová.  

Fotogalerii z akce můţete zhlédnout na našem webu zlinskydenik.cz  

 

(JANA ROHANOVÁ)  

 

http://www.zlinsky.denik.cz/


 

31. 8. 2011  1. 8. – 31. 8.  Strana 39/46 

Foto: S VTIPEM. Lidé mohli přispět koupí věcí v bazaru, zapojili se ale také do soutěţe o nejoriginálnější pokrývku 

hlavy.  
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Soužití s lidmi s postižením 

 

Ve středečním zlínském vydání se Mladá fronta DNES obsáhle věnuje situaci v Zubří, kde část místních obyvatel 

odmítla záměr vybudovat zde nové bydlení pro lidi s postiţením. V článcích i redakčním komentáři MFD poukazuje 

na to, ţe se rozhodně nejedná o jednotné stanovisko všech obyvatel Zubří a ţe odpůrci souţití s lidmi s postiţením 

jsou zde spíše v menšině.  

Přesto je zde patrný aspekt, který v celé věci povaţuji za klíčový: většina obyvatel Česka neměla moţnost běţně se 

potkávat s lidmi s postiţením, přicházet s nimi do styku a naučit se s nimi komunikovat. Byli umisťováni do 

ústavních sluţeb, často izolovaných od velkých sídel nebo okolní zástavby.  

Je dobré si uvědomit, ţe i toto se od listopadu 1989 změnilo a přibývá lidí s postiţením, kteří místo v ústavu 

vyrůstají a ţijí v běţném prostředí. Tím přibývá i příleţitostí pro tzv. zdravou populaci se s nimi potkávat, 

komunikovat a zjišťovat, jaké to vzájemné souţití je.  

Chtěl bych připomenout, ţe ministerstvo práce a sociálních věcí zásluţně realizuje projekt Podpora transformace 

sociálních sluţeb, který má za cíl pomoci lidem s postiţením s návratem do běţného prostředí. Projektu se účastní 

32 poskytovatelů sociálních sluţeb z celé ČR. Tyto organizace pro osoby se zdravotním postiţením připravují nové 

bydlení a podpůrné sluţby, které zajistí jejich zapojení do běţného ţivota společnosti, ať bydlením v menších 

domcích nebo bytech v běţné zástavbě či důrazem na vyuţití místně dostupných zdrojů: škol, obchodů, sluţeb.  

 

(Milan Šveřepa, vedoucí Národního centra podpory, transformace sociálních sluţeb)  
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Fórum čtenářů 

 

Hodní a zlí cizinci?  

 

"Ad Přijíţdíte do Česka. Welcome to Peklo  

 

Jako občan České republiky bych pravděpodobně nikdy do styku s cizineckou policií nepřišla, ale přítel je Kanaďan 

a spolu s ním jsem prošla peripetiemi několika let, kdy jsme kaţdý rok obnovovali jeho povolení k přechodnému 

pobytu. Měli jsme dvojí štěstí. Jednak bydlíme v Brně, kde fronty na cizinecké policii nebyly tak hrozné jako v 

Praze, a také po určité době cizinecká policie otevřela nové pracoviště pro "ty hodné", coţ jsou občané EU a pak 

občané států s bezvízovým stykem, coţ v nás vyvolalo téměř euforii, přestoţe se nachází na Cejlu, coţ jak Brňáci 

vědí, není zrovna ta nejlepší ulice v Brně. "Ti zlí" zůstali přiděleni pod staré pracoviště a týkalo se to zejména 

občanů Ruska, Ukrajiny a Vietnamu, které jsme tam potkávali nejčastěji.  

Kdyţ jsem se poprvé ocitla v davu čekajícím ráno na otevření starého pracoviště, nebylo to nic příjemného. Kdyţ 

se však otevřely dveře a klíčník se k davu začal chovat jako ke stádu zvířat, řeknu vám, být cizinec ze západní 

Evropy, otočím se na podpatku a v Česku uţ mě nikdo neuvidí. Následný boj o čísla z pořadníku a nekonečné 

čekání uţ jen přispělo k celkovému obrázku o tom, co musí cizinec podstoupit, pokud u nás chce zůstat. Nic 

záviděníhodného.  

 

Jana Barančicová, Brno  

 

Důchody a karta  

 

Od prvního dne odchodu do důchodu si nechávám posílat důchod na účet v bance, kde mám z automatu dva 

výběry měsíčně bez poplatků. Teď bych měl dostávat kartu k výběru v hotovosti nebo k přeposlání důchodu na můj 

účet. Ale proč, kdyţ uţ posílání na účet funguje? Nikde není totiţ řečeno, ţe v případě, jako je můj, zůstane vše 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
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beze změny. Kdybych musel znovu ţádat o přeposílání, povaţoval bych to za nebetyčnou hloupost, nehledě na to, 

ţe vybraná banka spravující důchodové účty by pravděpodobně za toto přeposlání účtovala nějaký poplatek.  

 

Jaroslav Voříšek, javorisek@centrum.cz  

 

Souţití s lidmi s postiţením  

 

Ve středečním zlínském vydání se Mladá fronta DNES obsáhle věnuje situaci v Zubří, kde část místních obyvatel 

odmítla záměr vybudovat zde nové bydlení pro lidi s postiţením. V článcích i redakčním komentáři MFD poukazuje 

na to, ţe se rozhodně nejedná o jednotné stanovisko všech obyvatel Zubří a ţe odpůrci souţití s lidmi s postiţením 

jsou zde spíše v menšině.  

Přesto je zde patrný aspekt, který v celé věci povaţuji za klíčový: většina obyvatel Česka neměla moţnost běţně se 

potkávat s lidmi s postiţením, přicházet s nimi do styku a naučit se s nimi komunikovat. Byli umisťováni do 

ústavních sluţeb, často izolovaných od velkých sídel nebo okolní zástavby.  

Je dobré si uvědomit, ţe i toto se od listopadu 1989 změnilo a přibývá lidí s postiţením, kteří místo v ústavu 

vyrůstají a ţijí v běţném prostředí. Tím přibývá i příleţitostí pro tzv. zdravou populaci se s nimi potkávat, 

komunikovat a zjišťovat, jaké to vzájemné souţití je.  

Chtěl bych připomenout, ţe ministerstvo práce a sociálních věcí zásluţně realizuje projekt Podpora transformace 

sociálních sluţeb, který má za cíl pomoci lidem s postiţením s návratem do běţného prostředí. Projektu se účastní 

32 poskytovatelů sociálních sluţeb z celé ČR. Tyto organizace pro osoby se zdravotním postiţením připravují nové 

bydlení a podpůrné sluţby, které zajistí jejich zapojení do běţného ţivota společnosti, ať bydlením v menších 

domcích nebo bytech v běţné zástavbě či důrazem na vyuţití místně dostupných zdrojů: škol, obchodů, sluţeb.  

 

Milan Šveřepa  

vedoucí Národního centra podpory transformace sociálních sluţeb  

 

Hrdinové s čistýma rukama?  

 

Spor o Mašíny trvá. Pokud jde o mne, mám rád hrdiny s čistýma rukama – coţ se o Mašínech říct nedá. A uţ vůbec 

zapomínáme na důvod jejich "odboje". Hájili či se pokusili hájit komunisty pošlapanou čest svého otce. Tedy 

původně jim nešlo o nic jiného. A kdyţ se pak dopustili nezákonných činů (které uţ s jejich otcem neměly nic 

společného), nezbylo jim neţ prásknout do bot. Tedy zanechat boje a vzít do zaječích! Jediná věc, která se jim 

skutečně podařila, nebyl boj, nýbrţ útěk z boje. Pomstili tím svého otce? O tom uţ se mlčí. Asi by je, kdyby mohl, 

raději vytahal za uši.  

 

Dušan Tomášek, Praha 6  
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Úskalí transformace sociálních služeb 

 

Také náš kraj se přihlásil k evropskému programu transformace sociálních sluţeb. V naději na 128 milionů z 

evropských peněz se rozjely tři projekty transformace pobytových zařízení sociálních sluţeb  barevné domky 

Hajnice, ústav pro mentálně postiţené, ústav tělesně postiţených v Hořicích a ústav pro mentálně postiţené ţeny 

ve Skřivanech na Hradecku. Jako členka tzv. transformačního týmu jsem se začala o postup transformace všech tří 

ústavů zajímat podrobně a zjišťovala jsem připravenost i přímo na místě. Hlavní úskalí vidím v nárůstu nákladů na 

péči o klienty. Uţ nyní činí platy pracovníků sociálních ústavů, přestoţe jsou nízké, drtivou většinu nákladů na 

ústavní péči. Tady je první dilema: Bude si kraj moci dovolit provozovat tato nová zařízení vedle oněch starých? 

Budou si moci dovolit pobyt v nových humanizovaných zařízeních také všichni jejich klienti? Nebo Desátý ročník 

Kuňky v roce 2000. Tehdejší klučina dnes uţ moţná zase budou jen pro ty, kdo na draţší péči budou objímá nějaký 

krk, tentokrát to uţ však bude nějaká slečna... mít? Pokud budou muset nové zařízení opustit, protoţe péči 

neufinancují, nebude to nelidské? Uţ nyní se tiše uvaţuje o tom, ţe nakonec nově vybudovaná zařízení mohou 

přejít do rukou soukromníků. Vţdyť nejen zdraví, ale i sociální potřebnost je skvělý kšeft! Je tu i druhé dilema. 

Podle mne jsou kritéria pro transformaci nastavena nešťastně, protoţe nutí klienty z ústavů v menších obcích 

stěhovat se do zařízení ve větších městech či do větší vzdálenosti od mateřského ústavu. Někteří z nich to mohou 

velmi špatně snášet a nikdy si nezvyknou na nové podmínky. Jsem přesvědčena, ţe transformace prvních dvou 

ústavů v Hajnici a Hořicích přinese výrazné zlepšení ţivota jejich klientů Zvláště mentálně postiţení klienti v 

mladším a středním věku získají cenné stimuly pro svůj osobní vývoj a nabudou značnou míru soběstačnosti. Stále 

nejasná je situace však ve Skřivanech. Část klientek, které po otevření zcela nového objektu ještě obývají zámek 

ve Skřivanech, by se měla z idylky a klidu venkovského ţivota, z místa, kde se cítí doma, dobře se orientují, 

zvládnou nákup v místním obchodě, přemístit do cizího krajského města a část do Jičína a Nového Bydţova. 

Poslední vyhlédnutá lokalita v Novém Bydţově je jiţ vcelku přijatelná a není daleko od známých míst. Sociální 

výbor zastupitelstva doporučil Skřivany z procesu transformace vyřadit a dále hledat i jiná řešení. Rada kraje vzala 

návrh výboru na vědomí. Za úvahu by jistě stála moţnost skřivanský zámeček prodat a získané finanční prostředky 

vyuţít na výstavbu nového chráněného bydlení, nového domku na pozemcích, které patří kraji a nejsou daleko od 

nových budov ústavu. Zbylo by určitě i na rekonstrukci a přístavbu jiţ pro chráněné bydlení vyuţívané bývalé 

prádelny. Určitě je důleţité na prvním místě vidět člověka, jeho ţivot a jeho potřeby a ne majetek kraje.  

 

Táňa ŠORMOVÁ (nestr. za KSČM), zastupitelka Královéhradeckého kraje  
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Byty pro chráněné bydlení získala sdružení Centrum 83 a Fokus 

 

Dům sociálních sluţeb v Čechově ulici se zaplňuje. Rada města souhlasila s přidělením deseti bytů, a to tři byty pro 

Centrum 83 a sedm bytů pro FOKUS Mladá Boleslav – Sdruţení pro péči o duševně nemocné.V obou případech 

půjde o chráněné bydlení.  
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Neratovu vrací život chráněné dílny 

 

Neratovu v Orlických horách vlévají novou krev do ţil tamní chráněné dílny. Dnes prakticky vysídlenou obec v 

pohraničí opouštěli lidé od konce druhé světové války.  

"Navrátit do Neratova ţivot se daří i díky chráněným dílnám a chráněnému bydlení. Lidé s různými formami 

postiţení zde našli domov i zaměstnání. Dnes jich tu pracuje 46," říká Zdenka Burešová ze sdruţení Neratov.  
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"Doufáme, ţe nákup pomůcek umoţní rozšířit počet pracovních míst v dílnách a ulehčí rozpočtu našeho občanského 

sdruţení. Pomůcky jsme dlouhodobě potřebovali a bez podpory nadace bychom museli shánět sponzory a sami z 

větší části dotovat jejich nákup," dodává Burešová.  

Pomoc neratovským chráněným dílnám nedávno částkou dvě stě tisíc korun poskytla Nadace OKD. Peníze 

věnované nadací dovolily nákup keramické pece, smaţicí pánve a zařízení na úpravu trávníku.  

"Keramickou pec jsme uvedli do provozu uţ během letošního léta a mohli jsme tak prodávat keramiku v našem 

prodejním stánku na jarmarcích a kulturních akcích. Pec, která chrlí modelovanou i odlévanou keramiku, kachle a 

přívěsky, zvýší soběstačnost dílny, která je nyní závislá na dotacích od úřadů," přibliţuje Burešová.  

Dílně zvané Kuchyň pomůţe moderní elektrická smaţicí pánev. "Zvýšíme tím efektivitu práce. Kuchyň obslouţí více 

strávníků. Zajistíme také větší bezpečnost lidí s postiţením, manipulace s olejem bude bezpečnější neţ v dosud 

pouţívané pánvi," plánuje Burešová.  

Sdruţení Neratov vzniklo v roce 1992 ve stejnojmenné vysídlené pohraniční vsi v Orlických horách, do níţ se snaţí 

navrátit ţivot. Daří se to díky chráněným dílnám podporovaných Nadací OKD.  

"Podpořili jsme stabilizaci a rozvoj více neţ třiceti chráněných dílen z celé republiky," říká ředitel Nadace OKD Jiří 

Suchánek.  

 

***  

 

Lidé s různými formami postiţení zde našli domov i zaměstnání Z. Burešová, občanské sdruţení  

 

Regionální mutace| Právo - Východní Čechy  
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Pomáhá duševně nemocným vrátit se do běžného života 

 

Lenka Krbcová Mašínová je předsedkyní sdruţení Fokus, které provozuje kavárny Bárka, prodejnu La Buţ či 

truhlářskou dílnu. Pracují v nich lidé s těţkými duševními nemocemi. Před dvaceti lety začínali s desítkou klientů, 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
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dnes jich mají v kaţdodenní péči 220.  

 

V kavárnách Bárka, které fungují v Ústí nad Labem a Teplicích, obsluhují lidé s duševním onemocněním.  

Atmosféra i nabídka lehkých jídel či skladba nápojových lístků je tu ale příjemnější a nápaditější neţ ve většině 

podobných podniků s "normální" obsluhou.  

Kavárny, ke kterým patří také ústecká prodejna La Buţ se sortimentem nápaditých salátů a francouzského pečiva, 

jsou projektem sdruţení Fokus Labe, které uţ skoro 20 let na Ústecku pomáhá duševně nemocným se začleněním 

do běţného ţivota.  

"Za těch 20 let urazil Fokus obrovskou cestu – začínali jsme s 10 nadšenými klienty v provizorních podmínkách, 

začínali jsme s jednou truhlářskou dílnou. Dnes máme v kaţdodenní péči zhruba 220 klientů, máme čtyři pobočky – 

Ústí nad Labem, Teplice a chystáme i Děčín a Litoměřice. V čem jsme se rozvinuli opravdu hodně, je podle mě 

sociální ekonomika, tedy příleţitosti klientů pracovat," uvádí Lenka Krbcová Mašínová, předsedkyně Fokusu. 

Dodává, ţe najít důstojnou práci je pro lidi s duševní nemocí obrovský problém.  

Jako předsedkyně má na starosti celkové řízení Fokusu. "Primárně odpovídám za tvorbu nových projektů, 

personální záleţitosti, získávání finančních zdrojů... Je to prostě generální odpovědnost za to, aby organizace 

běţela, jak má," popisuje s tím, ţe Fokus vznikl před 20 lety kvůli tomu, ţe pro duševně nemocné tu tehdy 

existovaly vlastně jen sluţby zdravotnického charakteru, sociální sluţby úplně chyběly.  

To, co běţný Ústečan či Tepličan z působení Fokusu vnímá, jsou pravděpodobně právě jeho kavárny, popřípadě 

cateringové sluţby, které nabízí. Činnost sdruţení je ale mnohem širší. Aby mohl klient Fokusu pracovat v některé 

z kaváren či chráněných dílen, obvykle projde několikaletou přípravou.  

"Důleţitým pilířem našeho systému jsou sociální sluţby. Tam přicházejí klienti, pokud nejsou schopni se integrovat 

do společnosti – pokud budete 10 let pobývat v psychiatrické léčebně, budete po návratu potřebovat podporu.  

U klientů trvá většinou 2 aţ 3 roky, neţ se podaří, aby uměli sami bydlet, kaţdý den se o sebe postarat a vydrţeli 

pracovat," vysvětluje Krbcová Mašínová. Klienti v kavárnách pracují za hodinovou mzdu, podle úvazku, který mají 

s Fokusem uzavřený. Můţou si vydělat v rozmezí 1 000 aţ 5 000 korun.  

 

Rafinované pokrmy  

 

V kavárnách nebo obchůdku seţenete rafinované, ale přitom poctivé a dobré saláty z těstovin, masa i zeleniny, 

slané i sladké koláče a další pečivo.  

"Kdyţ jsme byli v Anglii, kde jsou komunitní sluţby pro duševně nemocné maximálně rozvinuté, na semináři měli 

cateringové sluţby, které dělali klienti. Kdyţ jsme se vrátili, řekli jsme si, ţe je to výborný nápad. Přemýšleli jsme o 

tom, co tu na trhu chybí – nemáme si kam dojít na dobrý salát, chybí tu něco zajímavého a tvořivého.  

Rozhodli jsme se pro italsko-francouzskou kuchyni, je to odlehčená strava pro ty, kteří nejsou knedlíkovými typy," 

vylíčila koncept kaváren Krbcová Mašínová.  

Fungování Fokusu a jeho chráněných dílen je ve velké míře závislé na státních dotacích.  

"Ţádná sociální firma si na sebe nevydělá, musí mít podporu státu, funguje to tak i v zahraničí.  

Náš podíl na spolufinancování je asi 50 procent. Pro příští rok nám hrozí ze strany státu asi padesátiprocentní 

propad v rozpočtu, coţ bude asi velký problém – pravděpodobně budeme muset zuţovat provozy, zkracovat 

provozní dobu v kavárnách a podobně. Myslím, ţe to nedopadne tak, ţe bychom Bárku úplně zavřeli, ale budeme 

muset omezovat provozní dobu nebo omezit počet terapeutů, kteří tu pracují. Rádi bychom zákazníkům vyšli vstříc, 

ale musíme přeţít," obává se předsedkyně Fokusu.  

 

Dvacet let pořádají Týdny pro duševní zdraví  

 

V reţii sdruţení uţ 20 let probíhají podzimní Týdny pro duševní zdraví, letos vypuknou 16. září a potrvají do 10. 

října. Jde o sérii různorodých akcí v Ústí, Teplicích či Litoměřicích.  

"Hlavním smyslem Týdnů je upozornit na to, ţe mezi zdravotně postiţenými jsou lidé s diagnózou těţkého 

psychického onemocnění, které ale nepoznáme na ulici. Dokud se s tím osobně nesetkáte, nevíte, co to znamená. 

Chceme upozornit na to, ţe i takový člověk je schopen chodit do práce, bydlet, ţít kvalitní ţivot, ale také ţe něco 

dokáţe," podotkla Krbcová Mašínová.  

Největším tahákem letošního ročníku by mělo být představení Dejvického divadla nazvané Dealer's Choice. Konat 
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se bude v Ústí 10. října, tedy na celosvětový den duševního zdraví.  

"Dejvické divadlo se nám osvědčilo.  

Letos to navíc bude specifické tím, ţe v tento den vyhlásíme veřejnou sbírku "Villa", která poběţí rok. Bude mít za 

cíl získat vybavení do chráněného bydlení, na které se nám podařilo získat evropský projekt. Kdo minulý rok 

propásl vynikající představení Čtyři dohody Jaroslava Duška, doporučuji, bude 5. 10. v Litoměřicích. Vedle toho 

poběţí filmy, vzdělávací akce, workshopy, v kavárnách budou také programy, například setkání s Jaroslavem 

Duškem či Květou Fialovou," nabízí Krbcová Mašínová.  

 

(Lucie Chlebná)  

 

---  

 

Za těch 20 let urazil Fokus obrovskou cestu – začínali jsme s 10 nadšenými klienty.  

 

---  

 

Sociální firma si na sebe nevydělá, musí mít podporu státu, funguje to tak i v zahraničí.  

 

---  

 

PROFIL  

Lenka Krbcová Mašínová (49 let)  

 

V letech 1983–1989 pracovala jako klinická psycholoţka na psychiatrické ambulanci ústecké polikliniky. Od roku 

1990 působí ve sdruţení Fokus o.s. Ústí n. L., dnes Fokus LABE – je jeho předsedkyní a zároveň klinickou 

psycholoţkou.  

Posláním Fokusu je podpora lidí s duševním onemocněním v jejich návratu a uplatnění ve společnosti, a to 

rozvíjením různých forem psychosociální a pracovní rehabilitace. Od roku 1997 je také ředitelkou a 

místopředsedkyní ústeckého občanského sdruţení Centrum komunitní práce.  

Vystudovala jednooborovou psychologii na Filozofické fakultě Univerzity Karlovy, k její kvalifikaci patří také řízení a 

vývoj projektů Evropské unie. Absolvovala stáţe v zahraničí, například v Holandsku, Velké Británii či Rakousku.  

 

Na kávě s...  

 

V našem kraji ţije a pracuje řada zajímavých lidí, které ne kaţdý zná, ale mohou lecčím inspirovat.  

Redakce MF DNES je představuje v seriálu Na kávě s..., který vychází ve středečním vydání.  

 

Foto: Lenka Krbcová Mašínová Vystudovala psychologii na Univerzitě Karlově, v ústecké poliklinice pracovala jako 

klinická psycholoţka. Od roku 1990 působí ve sdruţení Fokus, které pomáhá duševně postiţeným lidem. Dnes je 

předsedkyní tohoto sdruţení. O tom, jak funguje, si Lenka Krbcová Mašínová povídala s redaktorku Lucií Chlebnou.  

foto 2x K. Pešek, MF DNES  

 

 

 


